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Milí čtenáři,
v rukou držíte poslední letošní číslo na-
šeho zpravodaje. Dny se zkrátily, poča-
sí ochladilo, zahrady jsou již připravené  
na zimu, a my tak můžeme trávit více času 
ve svých domovech se svými nejbližšími, 
nebo naopak setkáváním se navzájem.
Obecní akce naplánované na sklonek roku 
a první dny roku 2019 slibují, že bychom se 
neměli nudit. Na náměstíčku před obec-
ním úřadem se 29. prosince opět sejdeme 
u živého betléma. Nově otevřené Kulturní 
centrum obce Píšť nabízí mnoho příleži-
tostí pro pořádání společenských akcí. Vě-
řím, že se v jeho prostorách budete cítit 
dobře a jeho čistá moderní architektura 
jen umocní Vaše pozitivní dojmy.

Doufáme, že se přijdete podívat na prv-
ní výstavy. Expozici obrazů pana Gerharda 
Zuga doplní přehlídka betlémů našeho du-
chovního správce Otce Petra Černoty a dětí  
z místní základní školy.
Adventní akce po Novém roce vystřídá zá-
bava, začínáme 6. ledna novoročním kon-
certem. Speciálně Vás zveme na náš první 
Ples obce Píšť (19. ledna 2019).
Uvnitř zpravodaje najdete i články rekapitu-
lující dění v loňském roce - povolební úvahu 
Magdy Smolkové, konfrontace některých 
předvolebních informací s fakty nebo dob-
ré zprávy o zprovoznění napojení našeho 
vodovodu s Vřesinou i získaných dotacích 
právě pro tento účel.
Jak už to v životě bývá, dobré dny se stří- 
dají s méně vydařenými. Tak je to i se vzta-
hy mezi lidmi. Vždy je důležité věci vyko-
munikovat - potlačit emoce a dát šanci 

faktům. Jsem 
přesvědčena, 
že většina ne-
dorozum ění 
vzniká pro-
to, že se lidé 
spolu nebaví, 
nepídí se po 
informacích. 
A pokud už 
nějaké získají, 
neověří si je.
Za celou redakční radu Vám přeji požeh-
nané vánoční svátky plné klidu, rodinné 
pohody a do nového roku 2019 zdraví  
a dny naplněné těmi nejobyčejnějšími  
a přesto nejcennějšími chvílemi, kdy  
si budeme navzájem naslouchat a tolero-
vat své odlišnosti.
                        Jarmila Polomská, šéfredaktorka 

slovo úvodem

 OBEC PÍŠŤ  

USTAVUJÍCÍ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE PÍŠŤ PRO VOLEBNÍ OBDOBÍ 2018 - 2022, 
NA KTERÉM ZASTUPITELÉ SKLÁDALI SLIB  
A VOLILI SVÉ ČLENY DO JEDNOTLIVÝCH 
FUNKCÍ, SE KONALO V PONDĚLÍ 29. 10. 2018  
V MALÉ TĚLOCVIČNĚ ZÁKLADNÍ ŠKOLY PÍŠŤ.

Do nového volebního období bylo opětovně 
zvoleno sedm zastupitelů, kteří svůj man-
dát obhájili z minula (Daniel Fichna, Jarmila  
Polomská, Daniel Šebestík, Jana Plačková, 
Martin Kotyrba, František Jaroš a Stanislav  
Bartusek).
Dva zastupitelé jsou zvoleni staronově  
(Magdalena Smolková a Pavel Ender) a šest 
nově (Martin Neminář, Jiří Neminář, Karel 
Moric, Jiří Viktorin, Edita Studená a Patrik  
Jaroš).
Nejdříve bych však ještě jednou rád poděkoval 
všem minulým zastupitelům, kteří již nepokra-
čují ve funkcích, za jejich zodpovědně vykona-
nou práci pro obec, s ujištěním, že tato služba 
obci a občanům určitě měla smysl. Zároveň 
také gratuluji všem zastupitelům a přeji hodně 
úspěchů a elánu v práci pro naši obec. 
Co nás čeká a co plánujeme pro nejbližší dobu?
Již začátkem příštího roku zahájíme největší 
investiční akci v dějinách obce, kterou beze-
sporu je stavba oddílné splaškové kanalizace. 
Získali jsme na ni dotaci od Státního fondu 
životního prostředí a také nově od Moravsko-
slezského kraje.
Stavba je plánována na 600 dnů. Necelé dva 
roky tedy budeme muset strpět mnohá ome-
zení po celé naší vesnici, ale pak budeme ko-
nečně správným způsobem čistit všechny od-
padní vody.

CÍLE PRO NOVÉ VOLEBNÍ OBDOBÍ
Další významnou investicí, kterou zrealizuje-
me nejpozději do konce června příštího roku, 
bude zřízení nových odborných učeben v pod-
kroví základní školy. I na tuto akci máme do-
taci z Integrovaného regionálního operačního 
programu.
Věřím, že zastupitelé také při sestavování nové-
ho rozpočtu na rok 2019 podpoří modernizaci 
filtračního zařízení pro naše koupaliště, které 
již neplní správně svou funkci a jeho výměna 
je nevyhnutelná. A rovněž podpoří zavedení 
telemetrie pro dálkové sledování a řízení čer-
pání pitné vody a celkový monitoring provozu 
vodovodního řadu.
Kromě investičních věcí chceme rozjet provoz 
nového Kulturního centra obce Píšť s pořádá-

ním různých kulturních a společenských akcí.
V neděli 6. ledna uspořádáme novoroční kon-
cert, na 17. ledna je připraveno setkání se seni-
ory a 19. ledna organizujeme první obecní ples. 
Prostory Kulturního centra obce Píšť nabízíme 
také k jednorázovým pronájmům spolkům 
nebo k pořádání rodinných akcí. V průběhu 
příštího roku rovněž plánujeme přemístění 
místní knihovny do nových prostor kulturního 
centra.
Pevně věřím, že Vás budeme jako zastupite-
lé obce zodpovědně zastupovat bez ohledu  
na to, za jakou stranu jsme byli zvoleni, a bude-
me rozhodně hájit zájmy naší obce ku prospě-
chu všech našich občanů.

 Daniel Fichna, starosta

Foto Magda Smolková

Děkujeme

 za podporu Charity Hlučín
v roce 2018. 

Vážíme si toho, 
že pomáháte s námi.   

 

Pavel Sobol 
ředitel Charity Hlučín

Děkovný list

obci Píšť



ZPRAVODAJ   OBEC PÍŠŤ  OBEC PÍŠŤ   ZPRAVODAJ

4 5

infoservis infoservis

Volby do zastupitelstev obcí v České republi-
ce proběhly v pátek 5. října a v sobotu 6. října 
2018. Termín těchto voleb byl spojen i s prv-
ním kolem voleb do 1/3 Senátu Parlamentu ČR, 
druhé kolo voleb do senátu se konalo v pátek 
12. října a v sobotu 13. října 2018. Volby se v naší 
obci uskutečnily v budově obecního úřadu. 
Všem, kteří zajišťovali jejich zdárný průběh,  
patří poděkování.

Na ustavujícím zasedání Zastupitelstva obce Píšť, které se konalo dne 29. října 2018, složili zvolení 
zastupitelé slib a zvolili starostu a místostarostu obce. Zvoleni dále byli také předsedové a členové 
finančního a kontrolního výboru.

Novému zastupitelstvu obce, které vzešlo  
z těchto voleb, přejeme, aby se mu dařilo  
realizovat všechny nedokončené a připrave-
né projekty v obci a nadále rozvíjelo kulturní  
a společenský život obce Píšť.
Podrobné výsledky voleb do zastupitelstev 
obcí a 1/3 Senátu Parlamentu ČR naleznete  
na webových stránkách: www.volby.cz.

 Zpracovala Kristina Bialasová

VÝSLEDKY 
OBECNÍCH VOLEB

Ustavující zasedání zastupitelstva

VOLEBNÍ VÝSLEDKY

celkový počet zapsaných voličů 1.762

celkový počet přítomných voličů 1.106

celkový počet platných hlasů 15.794

volební účast 62,77 %

Volební strana č. 1 - SPOLEČNĚ 
5 mandátů - počet hlasů 5.229 / 33.11 %

1. Bc. Daniel Fichna 525

2. Magdalena Smolková 482

3. Mgr.Jarmila Polomská 475

4. Ing. Daniel Šebestík 435

5. Martin Neminář 335

Volební strana č. 2 - SLAVIA PÍŠŤ 
1 mandát - počet hlasů 1.348 / 8,53 %

1. Mgr. Karel Moric 234

Volební strana č. 3 - Občané 
1 mandát - počet hlasů 1.717 / 10,87 %

1. RNDr. Martin Kotyrba, Ph.D. 222

Volební strana č. 4 - OBEC 
6 mandátů - počet hlasů 5.567 / 35,25 %

1. Stanislav Bartusek 499

2. Mgr. František Jaroš 452

3. Ing. Jiří Viktorin 427

4. Mgr. Pavel Ender 422

5. Bc. Edita Studená 368

6. Ing. Patrik Jaroš 351

Volební strana č. 5 - PRO PÍŠŤ
2 mandáty - počet hlasů 1.933 / 12,34 %

1. PhDr. Jiří Neminář 233

2. Mgr. Jana Plačková 230

Zdroj: www.volby.cz
Úřední hodiny pro veřejnost na Obecním 
úřadu v Píšti v nastávajícím vánočním čase:

pondělí 17. 12.:  8.00 - 12.00 13.00 - 17.00
úterý 18. 12.:  7.00 - 12.00 12.30 - 15.00
středa 19. 12.:  8.00 - 12.00 13.00 - 17.00
čtvrtek 20. 12.:  7.00 - 12.00 12.30 - 15.00
pátek 21. 12.:  7.00 - 12.00 
čtvrtek 27. 12.:  zavřeno
pátek 28. 12.:  zavřeno
pondělí 31. 12.:  zavřeno

Provozní doba 
obecního úřadu

Foto Magda Smolková

OD KOMUNÁLNÍCH VOLEB UPLYNULY TŘI 
MĚSÍCE. MLUVILO SE O VÍTĚZNÉ STRANĚ.  
DOMNÍVÁM SE, ŽE V NAŠÍ OBCI O VÍTĚZE  
VOLEB NEJDE, PROTOŽE ZVOLENÉ ZASTUPI-
TELE ČEKÁ NELEHKÁ A NEVDĚČNÁ PRÁCE.

Celá řada našich občanů vnímá práci zastu-
pitelů až teprve se ztrátou svého pohodlí, ne-
dostatkem vody, rozbitým chodníkem nebo 
odchodem lékaře. Do té doby nemá nikdo 
čas ani občas navštívit veřejné zasedání zastu-
pitelstva a vědět, jak se věci a činnost v obci  
ve skutečnosti mají. Viz vzhled a stavba Kultur-
ního centra obce Píšť, jehož projekt byl před-

SLIB ZASTUPITELE OBCE
Slibuji věrnost České republice.
Slibuji na svou čest a svědomí,  
že svoji funkci budu vykonávat 
svědomitě, v zájmu obce a jejích 
občanů, a řídit se Ústavou a záko-
ny České republiky.

POVOLEBNÍ 
ÚVAHA

stavován na akcích obce téměř deset let. Bez 
připomínek občanů.
Najednou jsou tady komunální volby a ne-
gativní volební kampaň jedné strany rozdělí 
nejen občany ve vesnici, ale i rodiny. Je totiž 
jednodušší si vyslechnout senzační „bulvár“ 
postavený na pomluvách, polopravdách a ne-
gativních domněnkách, než si vytvořit vlastní 
názor z faktů.
Podle mého názoru byla neštěstím pro naši 
obec realita, že se neseriozními informacemi 
zabývali i někteří bývalí zastupitelé obce, kteří 
zasedání zastupitelstva ignorovali a svoje po-
vinnosti tak z různých důvodů neplnili.
Myslím si, že nebylo zapotřebí tolika výčitek  
a nepodložené kritiky nepřímo adresované mi-
nulému vedení obce. Navíc, když byli tito zvo-
lení občané jeho součástí.
Všichni dobře víme, že každé volební období 
má svoje úspěchy i prohry. Ne vždy se všech-

no podaří. Žijeme v klidu a blahobytu, bez pří-
rodních katastrof a pohrom. Ve vesnici máme 
schopné a pracovité lidi, a věřím, že chceme, 
aby se nám dál spolu žilo dobře. Třeba s věcný-
mi připomínkami, ale bez osočování.
Také mi vadí, že nemáme svého lékaře, stejně 
jako mi vadilo ukončení praxe dětského lékaře. 
Vím ale, že se stále řeší, jak situaci změnit.
Tak jako jsou v rodině nejdůležitější kladné 
vztahy mezi jejími členy, tak jsou důležité vzta-
hy mezi občany v obci. Pokud jsou založeny 
na důvěře, chuti pro obec něco udělat a vzá-
jemné spolupráci, pak se nemusíme obávat 
velkých nezdarů.
Občany zvolení zastupitelé na ustavujícím 
zastupitelstvu obce slibovali svědomitou prá-
ci pro obec. Někteří jsou noví a plní plánů  
a energie. Věřím, že se podaří zdolat těžkosti 
se stavbou kanalizace. V zastupitelstvu máme 
i osvědčeného projektového manažera, který 
jistě opět bude pro obec velkým přínosem.
Pojďme raději stavět než bořit.
Stavět znamená snažit se vytvářet ve svém ži-
votě něco hodnotného.
Bořit znamená neustále pomlouvat ostatní 
a hledat, co dělají špatně a jak něco nemůže 
fungovat.             Magda Smolková, zastupitelka

Pojďme raději stavět, než bořit.
Stavět znamená snažit se vytvářet ve svém životě něco hodnotného.

Bořit znamená neustále pomlouvat ostatní a hledat, co dělají  
špatně a jak něco nemůže fungovat.

Motto a foto Magda Smolková

NA ORGANIZACI DNE OBCE PÍŠŤ SE VELKOU 
MĚROU PODÍLELA ŘADA OSOB, KTERÝM  
ZA JEJICH POMOC A PRÁCI PATŘÍ VELKÉ 
DÍKY.

Dne 22. září 2018 jsme společně prožili velmi 
důstojné oslavy výročí 790 let od první písem-
né zmínky o obci Píšť. Akce měla mezi našimi 
spoluobčany velký ohlas nejen pro bohatý kul-
turní program, ale také díky aktivním členům 
spolků a organizací, kteří všem zúčastněným 
připravili skvělé zázemí s výborným občerstve-
ním a doprovodným programem.
Děkuji členům Kulturní komise při Radě obce 
Píšť, myslivcům z Mysliveckého sdružení Píšť 
- Hůrky, rodičům ze Spolku rodičů a přátel 
Základní školy Píšť, chovatelům ze Základ-
ní organizace Českého svazu chovatelů Píšť, 
včelařům z Českého svazu včelařů - Základ-
ní organizace Vřesina, fotbalistům z Klubu  

DEN OBCE: poděkování všem za pomoc 
rekreační kopané Louky a Stráně Píšť, mamin-
kám z Klubu maminek s dětmi Píšť, rodičům 
ze Spolku rodičů a přátel Mateřské školy Píšť, 
fotbalistům z Tělovýchovné jednoty Slavia 
Píšť, hasičům z Jednotky sboru dobrovolných 
hasičů Píšť, zahrádkářům ze Základní orga-
nizace Českého zahrádkářského svazu Píšť, 
střelcům ze Základní organizace Asociace ví-
ceúčelových základních organizací, technic-
kých sportů a činností Píšť - AVZO, cyklistům  
z NAPOHODU! bike teamu Píšť, hokejistům  
z HC Sršni Píšť, dámám ze spolku Sousedé 55+, 
paní Lydii Palovské a Anně Škrobové s kolegy-
němi cvičitelkami, panu Jindřichu Lasákovi  
a také zaměstnancům pracovní čety a pracov-
níkům Obecního úřadu Píšť.
Také děkuji všem vystupujícím dětem z mateř-
ské a základní školy, jejich učitelům a rovněž 
moderátorům akce. Bez Vaší pomoci bychom 
se neobešli!        Daniel Fichna, starosta

SLOŽENÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PÍŠŤ
Bc. Daniel Fichna starosta obce
Stanislav Bartusek místostarosta obce
Ing. Daniel Šebestík člen rady obce
RNDr. Martin Kotyrba, Ph.D. člen rady obce
Mgr. Jarmila Polomská členka rady obce
Mgr. Jana Plačková předsedkyně finančního výboru
Mgr. Karel Moric člen finančního výboru
Bc. Edita Studená členka finančního výboru
Mgr. Pavel Ender předseda kontrolního výboru
Martin Neminář člen kontrolního výboru
Ing. Jiří Viktorin člen kontrolního výboru
Mgr. František Jaroš zastupitel
Ing. Patrik Jaroš zastupitel
PhDr. Jiří Neminář zastupitel
Magdalena Smolková zastupitel

Snímky Magda Smolková
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OBEC PÍŠŤ ZÍSKALA NA AKCI „PROPOJENÍ 
VODOVODŮ VŘESINA - PÍŠŤ“ ZE STÁTNÍHO 
FONDU ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ ČR PRO-
STŘEDNICTVÍM NÁRODNÍHO PROGRAMU 
ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ DOTACI VE VÝŠI 3 MILIO-
NY KORUN.

Úspěšnému získání dotačních prostředků 
předcházelo mnoho nutných úkonů, jejichž 
výstupy se pak staly povinnými přílohami žá-
dosti o dotaci.
Obec nechala zpracovat projektovou doku-
mentaci, odborný posudek hydrogeologa, vy-
žádala si stanoviska Moravskoslezského kraje  
a místně příslušného vodoprávního úřadu. 
Podle doručeného souhrnného stanoviska  
k rozhodnutí o poskytnutí finančních prostřed-
ků byla žádost Obce Píšť o podporu vypracová-
na komplexně a obsahuje všechna požadova-
ná stanoviska odborných a správních orgánů.

DOTACE NA PROPOJENÍ VODOVODŮ
Státní fond životního prostředí ČR kladně vy-
hodnotil přínos navrhovaných opatření, kdy re-
alizací projektu dojde v obci Píšť k vybudování 
nového zdroje pro zásobování obyvatelstva 
pitnou vodou. Dne 2. 11. 2018 ministr životní-
ho prostředí podepsal a Státní fond životního 
prostředí České republiky vydal pro Obec Píšť 
rozhodnutí o poskytnutí finančních prostřed-
ků v celkové výši 3.000.000 Kč na vybudování 
napojení obce na dálkový oblastní vodovod 
pomocí propojovacího řadu v dimenzi DN 100. 
V dotačně podpořeném projektu jsou zahr-
nuty i náklady na vybudování čerpací stanice  
ve Vřesině a provedení úprav ve vodojemu v Píšti.
Jsme moc rádi, že na realizaci tohoto pro 
obec nezbytného propojení vodovodů se nám  
podařilo zajistit podporu formou investiční 
dotace 57 % z celkových uznatelných nákladů 
akce ve výši 5.258.643 Kč.

 Daniel Fichna, starosta

Tento projekt je spolufinancován
Státním fondem životního prostředí ČR

na základě rozhodnutí ministerstva  
životního prostředí.

www.mzp.cz   www.sfzp.cz

V PRŮBĚHU MĚSÍCE ŘÍJNA BYLO DO KO-
MUNIKACE MEZI OBCEMI VŘESINA A PÍŠŤ 
ULOŽENO TRVALÉ PODZEMNÍ VEDENÍ VODO-
VODU PRO ZÁSOBOVÁNÍ OBCE PÍŠŤ PITNOU 
VODOU.

Z důvodu nedostatku vlastní pitné vody byl 
v červnu zprovozněn tzv. suchovod pro do-
plňování obecního vodojemu pitnou vodou 
z oblastního vodovodu ve vlastnictví společ-
nosti Severomoravské vodovody a kanalizace 
Ostrava, a.s. (dále jen SmVaK). Toto řešení bylo 
pouze dočasné a do zimy jsme se zavázali, že 
bude nahrazeno trvalým propojením obou vo-
dovodních sítí.
Na základě výběrového řízení byl vybrán zho-
tovitel stavby - TALPA-RPF, s.r.o. Ostrava - Kun-

čičky, který předložil obci nejnižší nabídkovou 
cenu 4.950.801,40 Kč bez DPH. Po podepsání 
smlouvy o dílo byly ihned zahájeny stavební 
práce a především díky bezvýkopové techno-
logii pokládání vodovodního potrubí a maxi-
málnímu nasazení pracovních sil zhotovitele 
byl propojovací řad DN100 v délce cca 2,5 km  
do komunikace položen během čtrnácti dnů. 
Souběžně s pokládkou výtlačného řadu přiva-
děče byly prováděny práce na stavbě čerpací 
stanice ve Vřesině, kde je umístěna automatická 
tlaková stanice, na sacím potrubí, které je napo-
jeno na vodovodní řad ve Vřesině, a na přípojce 
nízkého napětí pro napájení čerpací stanice.
Ve druhé polovině listopadu, po předchozím 
proplachu nového potrubí, po tlakové zkoušce 
a odběrech vzorků pitné vody, byla automatic-

ká tlaková stanice ve Vřesině přepojena z pro-
vizorní plechové boudy do nové zděné budovy 
čerpací stanice. Tím jsme zajistili trvalý provoz 
přivaděče vodovodu z Vřesiny.
Během dalších měsíců budou již nezávisle  
na provozu vodovodu provedeny dokončovací 
práce na čerpací stanici a úpravy napojení vý-
tlačného řadu v budově obecního vodojemu.
Za úspěšné zvládnutí propojení vodovo-
dů obce Píšť a společnosti SmVaK bych rád  
na dálku poděkoval mimo jiné Ing. Novákovi 
z projekční kanceláře AVONA Nový Jičín, který 
stavbu naprojektoval, zhotoviteli stavby spo-
lečnosti TALPA-RPF, ale také vedení společ-
nosti SmVaK, které nám vyšlo vstříc jak s do-
časným, tak i s trvalým napojením na oblastní 
vodovod.                           Daniel Fichna, starosta
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BANNER NPŽP

Banner Národního programu Životní prostředí (NPŽP) 
sdružuje všechny povinné prvky a lze jej použít 

například na tištěné materiály (brožury, letáky, plakáty 
nebo školící a informační materiály vydané za účelem 

informování o projektu, prezenční listiny...).

Banner NPŽP ke stažení

Žádost o dotaci byla fondem akceptována 
dne 29. 8. 2018 a od toho data se staly náklady  
na akci uznatelnými.

 TRVALÉ.    
 PROPOJENÍ. 
 VODOVODŮ. 

 VŘESINY A PÍŠTĚ.

OBEC PÍŠŤ NIKDY NEODMÍTLA DOTACI 
NA STAVBU KULTURNÍHO CENTRA OBCE 
PÍŠŤ (V PROJEKTOVÉ DOKUMENTACI POD 
NÁZVEM IKC), PROTOŽE ŽÁDNOU DOTACI 
NIKDY NEMĚLA ANI PŘIDĚLENOU.

V rámci předvolební kampaně jednoho 
sdružení nezávislých kandidátů v obci Píšť 
byla mezi lidmi šířena zpráva: „…neměla se 
obec pouštět do stavby kulturního domu jen 
za své peníze, tzn. bez dotace, a vzít si pro 
stavbu bankovní úvěr ve výši 20 mil. Kč - při-
čemž byla taková příležitost využít v r. 2015 
na stavbu kulturního domu dotaci v objemu 
cca 34 mil. Kč - tyto peníze by pokryly celou 
stavbu tohoto domu… - bohužel v r. 2015 ve-
dení obce dotačních 34 mil. Kč (z ROP NUTS 
II Moravskoslezsko, 4.1 Rozvoj venkova, Ostat-
ní občanská vybavenost) na kulturní dům 
odmítlo s tím, že obec kulturák nepotřebuje, 
když se soukromě rekonstruuje sál č.p. 39…“
Výše uvedené tvrzení bylo prověřeno přímo 
u Ing. Libora Chlebiše, ředitele Úřadu Regio- 
nální rady regionu soudržnosti Moravsko-
slezsko v Ostravě. Ten mi na otázku, jak to 
se žádostí o tzv. zbytkovou dotaci z ROP, 4.1 
Rozvoj venkova, Ostatní občanská vybave-
nost, u obce Píšť ve skutečnosti bylo, uvedl:
„Vážený pane starosto, Obec Píšť podala žá-

Reakce na údajné vrácení dotace
na Kulturní centrum obce Píšť

dosti o dotaci z ROP Moravskoslezsko na cel-
kem 6 projektů - posílám výstup z informač-
ního systému:
1. Modernizace učeben Základní školy Píšť, stav 

projektu: P7 Výdaje projektu certifikovány, 
datum registrace žádosti: 24. 1. 2014.

2. Revitalizace opuštěného území bývalého ze-
mědělsko-hospodářského areálu v Píšti, stav 
projektu: P8 Projekt finálně uzavřen, datum 
registrace žádosti: 15. 4. 2009.

3. Demolice objektů brownfields v centru obce 
Píšť, stav projektu: P7 Výdaje projektu certifi-
kovány, datum registrace žádosti: 19. 4. 2011.

4. Rekonstrukce Mateřské školy Píšť - odstra-
nění havarijního stavu objektu a obnova 
mateřského centra, stav projektu: P8 Projekt 
finálně uzavřen, datum registrace žádosti: 
27. 3. 2008.

5. Informační a kulturní centrum obce Píšť, 
stav projektu: N2 Projekt nedoporučen 
/ neschválen, datum registrace žádosti:  
19. 9. 2008.

6. Rekonstrukce budovy technického zázemí  
a šaten TJ SLAVIA Píšť, stav projektu: P8 Pro-
jekt finálně uzavřen, datum registrace žá-
dosti: 22. 5. 2009.

Pět projektů tedy bylo podpořeno (viz stav 
projektu P7 – Výdaje projektu certifikovány, 
nebo P 8 - Projekt finálně uzavřen). Projekt 

„Informační a kulturní centrum obce Píšť“ 
podaný v roce 2008 nebyl podpořen.
V roce 2015 byla vyhlášena ještě jedna výzva 
pro projekty obcí do 5 tis. obyvatel na tzv. 
náhradní/dočerpávací projekty (u kterých 
nebyla dotace garantována, ale stavby by 
obce realizovaly i bez dotace), do této výzvy 
obec Píšť žádný projekt nepodala.“
Obec Píšť v roce 2015 tedy žádnou dotaci 
na IKC neodmítla a ani o ni nežádala, neboť 
musela splatit do jednoho roku dva úvěry  
v celkové výši 9 milionů korun a ještě v tom 
roce samozřejmě investovala do mnoha dal-
ších věcí. První úvěr ve výši 4 miliony korun 
byl k předfinancování projektu zateplení 
školy a druhý úvěr ve výši 5 milionů korun 
k financování investičních akcí z roku 2014, 
které nebyly pokryty dostatkem rozpočto-
vých prostředků, viz článek Investiční akce  
v roce 2015 ve Zpravodaji obce 1/2015.
K tomu bych doplnil odkaz na Zápis o vý-
sledku dílčího přezkoumání hospodaře-
ní obce Píšť v roce 2014, kdy pracovnice  
z Krajského úřadu Moravskoslezského kraje, 
Odboru kontroly a sdílených služeb Ostrava, 
dne 17. 12. 2014 mimo jiné ve výsledku z kon-
troly uvedly, že u veřejných zakázek malého 
rozsahu na akce „Chodníky - úprava povrchů 
I. etapa, II. etapa, III. etapa, ul. Opavská, Ra-
tibořská - severní strana“, „Výstavba minihři-
ště“ a „Stavební úpravy sportovního areálu  
v Píšti“ nebyla splněna povinnost uskutečnit 
rozpočtová opatření v případě nově vznik-
lých závazků, které vyplynuly z uzavřených 
smluvních vztahů. Hrozilo tedy nebezpečí 
rozpočtového schodku, viz článek ve Zpra-
vodaji obce 1/2015.
Podle výše uvedeného bych upozornil, že 
jsme na přelomu let 2014 a 2015 především 
řešili nebezpečí rozpočtového schodku, kte-
ré díky investicím nepokrytým rozpočto-
vými prostředky obci hrozilo. A splnění sli-
bu předchozího vedení ze září 2014, tedy 
realizovat projekt i za předpokladu, že by 
výzva z ROP MS nebyla vyhlášena a nezís-
kali bychom tak dotaci, jsme zrealizovali až  
po zaplacení obou zmíněných úvěrů  
a po aktualizaci projektové dokumentace. 
Ale to již nebyl vyhlášený žádný dotační titul 
na stavbu kulturních domů.
Taková byla a je realita ohledně „odmítnutí  
či vrácení dotace“ na stavbu Kulturního 
centra obce Píšť, která hlavně nikdy nebyla 
obci přidělena. V pohádce se taková situace  
uvádí slovy: „Bylo nebylo…“

  Daniel Fichna, starostaFoto Magda Smolková

Foto Magda Smolková
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V NEDĚLI 16. PROSINCE 2018, PO DVACETI 
MĚSÍCÍCH VÝSTAVBY, OTEVŘELA OBEC PÍŠŤ 
NOVÉ KULTURNÍ CENTRUM VYBUDOVANÉ 
V SAMÉM STŘEDU OBCE VEDLE OBECNÍHO 
ÚŘADU.

K slavnostní události, která se konala u příle-
žitosti oslav 20. výročí uzavření partnerských 
smluv mezi českými obcemi Píšť, Hať, Šilheřo-
vice a polskou gminou Krzyzanowice, se sešli 
nejen zástupci zmíněných partnerských obcí, 
Euroregionu Silesia, ale také architekti, kteří 
stavbu kulturního centra naprojektovali, před-

16. 12. 2018: Slavnostní otevření 
Kulturního centra obce Píšť

stavitelé stavitelské firmy Bystroň Group, hos-
té, zastupitelé obce, ale hlavně několik stovek 
spoluobčanů. Ti netrpělivě čekali, až si budou 
moci nový kulturní stánek obce prohlédnout  
a vidět v něm první kulturní vystoupení.
Na začátku slavnostního aktu zazněla venku 
před hlavním vstupem v podání dětí česká  
a polská státní hymna a rovněž hymna  
Evropské unie, Óda na radost. Po úvodních 
proslovech požehnal nové budově Otec Pavel 
Kuchař, děkan z Dolního Benešova. Poté byla 
přestřižena páska a všichni zúčastnění si při-
pili na zdraví, na další spolupráci partnerských 

obcí, ale také na úspěšné kulturní akce a spole-
čenské dění v novém kulturním centru.
Pak již všichni návštěvníci využili možnost pro-
hlédnout si nové prostory i s výstavou obrazů 
místního malíře pana Gerharda Zuga, která 
byla prezentována v prostorách budoucí míst-
ní knihovny. Na pódiu hlavního sálu nejprve vy-
stoupily děti z naší základní a mateřské školy  
i se svými kamarády, žáky z polského Twor-
kowa. Adventním koncertem pak pokračovali  
na sále hudebníci ze Slezského žesťového 
kvinteta - Silesian Brass Quintet.
Po osmnácté hodině se na pódiu sešli staros-
tové obcí Píšť, Hať a Šilheřovice a wójt polské 
gminy Krzanowice, aby zhodnotili dosavadní 
partnerskou spolupráci, která byla oficiálně za-
hájena před dvaceti lety podpisem společné 
dohody v roce 1998.
Následně všichni partneři podpisem de-
klarace potvrdili další pokračování vzá-
jemné spolupráce na česko-polské hrani-
ci. Oslavy výročí byly podpořeny v rámci 
společného projektu pod názvem Partner-
ství a Rozvoj, který je spolufinancován z pro-
středků Fondu mikroprojektů v Euroregionu 
Silesia z programu Interreg V-A Česká repub-
lika - Polsko. Součástí projektové  podpory 
oslav výročí česko-polské spolupráce bylo  
i pohoštění v předsálí.
Na závěr vystoupila cimbálová muzika ze Zá-
kladní umělecké školy v Háji ve Slezsku, která 
všem návštěvníkům zahrála lidové písničky a za-
vršila tak první společenskou akci v novém Kul-
turním centru obce Píšť.    Daniel Fichna, starostaSnímky Magda Smolková
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V POSLEDNÍM ČÍSLE ZPRAVODAJE V ROCE 2017 JSEM V ČLÁNKU  
O SETKÁNÍ SENIORŮ UVEDLA, ŽE VĚŘÍM, ŽE SE S NEJSTARŠÍ  
GENERACÍ OBCE V ROCE 2018 SETKÁME JIŽ V NOVÝCH  
PROSTORÁCH KULTURNÍHO CENTRA OBCE PÍŠŤ.

Rok se s rokem sešel, proběhly volby do zastupitelstva obce  
a následně otevření kulturního centra na třetí adventní neděli  
16. prosince. S ohledem na tuto skutečnost a na blížící se vánoč-
ní svátky připravujeme pravidelné setkání seniorů na čtvrtek  
17. ledna 2019.
Posezení s hudbou a pohoštěním bude, jak je již zvykem, zpestřeno 

POZVÁNÍ NA SETKÁNÍ SENIORŮ V NOVÉM

ANI V DOBĚ INTERNETU A POKROČILÝCH 
KOMUNIKAČNÍCH TECHNOLOGIÍ NEZMIZÍ  
Z OBCÍ TRADIČNÍ HLÁŠENÍ MÍSTNÍHO ROZ-
HLASU. PRO ŘADU OBČANŮ STÁLE ZŮSTÁVÁ 
NEJDŮLEŽITĚJŠÍM ZDROJEM INFORMACÍ.  
NĚKTEŘÍ OBYVATELÉ SI ALE OBČAS STĚ-
ŽOVALI, ŽE HLÁŠENÍ RUŠÍ JEJICH DĚTI PŘI 
SPÁNKU. TAKÉ LIDÉ PRACUJÍCÍ NA SMĚNY 
MOHOU VNÍMAT HLÁŠENÍ JAKO OBTĚŽUJÍCÍ.

Jsem pověřena ke zpracování hlášení místní-
ho rozhlasu a v letních měsících mě samotnou 
udivovalo, kolikrát do měsíce se v obci prodá-
vají kuřice a jaký sortiment po mně vyžaduje 
vyjmenovat prodejce ovoce a zeleniny.
Pokud místní rozhlas slouží k informování  
o krizových situacích, je splněn účel této služby. 
Pokud upozorňuje na kulturní, sportovní a spo-
lečenské akce, je to jistě také v pořádku, když  
se jednotlivá hlášení spojí a vyhlásí se v pátek  
v odpoledních hodinách a informují jednorázově  
větší okruh obyvatel o akcích pořádaných o víkendu.
Radou obce proto byla schválena směrnice, 
která upravuje pravidla pro přijímání žádostí  
a příspěvků pro hlášení a stanoví poplatky  
za komerční hlášení. Mnozí z Vás již zazname-
nali, že relace místního rozhlasu jsou nově uve-
řejněny na webových stránkách obce v sekci 
„Hlášení místního rozhlasu“. Text důležitých 

HLÁŠENÍ V MÍSTNÍM ROZHLASE
hlášení někteří z Vás dostávají SMS zprávou, 
nebo elektronicky prostřednictvím e-mailu.
Fyzické či právnické osoby, které budou mít 
zájem o hlášení v místním rozhlase, musí  
v budoucnu sepsat žádost a podat ji osobně  
na obecní úřad s dostatečným předstihem, ne-
boť je mimo jiné pevně stanovena i doba, kdy 
budou běžná oznámení a informace hlášeny.
Občané, kteří mají zájem dostávat informace 
o důležitých hlášeních místního rozhlasu pro-
střednictvím krátkých textových zpráv (SMS), 
e-mailem nebo přes Facebook, se mohou re-
gistrovat na http://pist.hlasenirozhlasu.cz, kde 
kliknete na tlačítko „Odebírat“ a zaregistrujte se:
• přes Facebook – vyhledejte Obec Píšť a při-

dejte si tuto stránku k oblíbeným
• pošlete SMS ve tvaru - PIST JMENO PRIJMENI 

E-MAIL na tel. číslo 774 724 136
• dostavte se na obecní úřad, kde vyplníte pí-

semnou přihlášku k odběru hlášení (v přípa-
dě potřeby Vám poradíme nebo s registrací 
pomůžeme)

Služba je pro všechny zcela zdarma. Informo-
váni budete o důležitých zprávách (vyhlášení 
bezpečnostních opatření, upozornění na opra-
vy inženýrských sítí, odstávka vody, elektrické 
energie, avíza o pořádání společenských, kul-
turních a sportovních akcí, svolání zastupitel-
stva obce apod.).                 Kristina Bialasová

DNE 4. PROSINCE TOHOTO ROKU JSEM 
ZTRATIL DOKLADY, ŘIDIČSKÝ A TECH-
NICKÝ PRŮKAZ, OBČANSKÝ PRŮKAZ, 
VŠECHNY TANKOVACÍ I PLATEBNÍ KARTY 
A MNOHO JINÝCH DŮLEŽITÝCH DO-
KUMENTŮ I S PENĚŽENKOU S VĚTŠÍM 
FINANČNÍM OBNOSEM.

Tímto jsem se dostal do velmi těžké situa-
ce, především s ohledem na ztrátu dokla-
dů. Byl jsem zcela bezradný a uvědomoval 
jsem si, že jako řidič a podnikatel v do-
pravě nebudu moci bez dokladů nějakou 
dobu řídit, pracovat a fungovat. Nehledě 
na časově náročnou a byrokratickou cestu 
s obnovováním a vyřizováním všech dokla-
dů, karet a podobně.
Dokonce jsem se nemohl dostat ani zpět 
domů do Brna, protože jsem neměl u sebe 
vůbec nic a nafta v autě docházela. Byl 
jsem v opravdu zoufalé situaci.
Pak ale přišlo moc milé překvapení a ob-
rovská úleva - ještě týž den mě kontaktoval 
poctivý nálezce, občan Píště, který složitě 
zjistil kontakt na mou osobu a sdělil mi, že 
si mohu nalezené věci vyzvednout u něj 
doma.
Chtěl bych touto cestou poctivým ná-
lezcům, manželům Alfrédu a Gertrudě 
Selníkovým z ulice Průmyslová, moc po-
děkovat. Ne všechny případy ztracených  
a zapomenutých věcí skončí takto šťastně!

 Petr Žalio

Poděkování 
poctivým 
nálezcům

OBEC PÍŠŤ V MINULÉM ROCE ZABEZPEČILA 
VÝSADBU TRVALEK, ZELENĚ A STROMŮ  
V RŮZNÝCH LOKALITÁCH OBCE, POČÍNAJE 
PLOCHOU U PRODEJNY TEMPO, ZELENÝMI 
PLOCHAMI U AUTOBUSOVÉ ZASTÁVKY PÍŠŤ - 
KOSTEL, AREÁLEM PUMPTRACKOVÉ DRÁHY 
AŽ PO VÝSADBU NA NOVÉM PARKOVIŠTI  
U MATEŘSKÉ ŠKOLKY.

Letošní jaro však přišlo brzy s poměrně vyso-
kými teplotami a bylo velice chudé na dešťové 
srážky. Deště byl nedostatek po celou dobu až 
do podzimu. V současných dnech jsou zásoby 
vody v půdě stále pod normálem.
I přes prováděnou pravidelnou zálivku pro-
to pár nově vysazených stromů neobstálo  
a uschlo. Problémy s nedostatkem vody  
v půdě pocítily nejen nové výsadby, ale také 
některé letité stromy rostoucí převážně  
na svazích či návrších.
Několik po zimě nevyrašených stromů bylo 

Výsadba 
chybějících 
stromů

Tradiční vítání občánků připravuje-
me na příští rok, bude se konat 12. 
května 2019 v dopoledních hodinách 
v Kulturním centru obce Píšť. Aktuál-
ní informace v novém roce uveřejníme  
na webových stránkách obce www.pist.cz  
a ve zpravodaji č. 1 v roce 2019.
Připomínáme rodičům, kterým se letos 
narodilo miminko, nebo se ještě narodí  
a matka dítěte má v obci Píšť trvalý pobyt, 
nechť se dostaví na obecní úřad s rodným 
listem a svým občanským průkazem. Ro-
diče zaevidovaných dětí obdrží na slav-
nostní obřad pozvánku.
Bližší informace získáte na matrice na tel.  
č. 595 055 943, nebo elektronicky na adre-
se matrika@pist.cz.          Kristina Bialasová

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

vystoupením dětí z mateřské a základní školy. Součástí programu bude  
i výstava obrazů Gerharda Zuga.
Setkání seniorů proběhne sice později, než bývalo tradicí, ale prostory 
Kulturního centra obce Píšť seniorům umožní pohodlnější posezení a na-
bídnou možnost kvalitnější přípravy občerstvení pro tuto akci.
Senioři nad 65 let obdrží do svých poštovních schránek pozvánky. Obča-
né, kterým zdraví nedovolí se této akce zúčastnit, mohou požádat o do-
ručení balíčku s občerstvením domů. Informace o této možnosti budou 
přiloženy u pozvánky.
Na setkání s Vámi seniory se těší vedení obce a sociální komise. Věřím,  
že spolu prožijeme příjemné a veselé odpoledne.              Kristina Bialasová

REPORTÁŽ O NALEZENÝCH PÍŠŤSKÝCH 
ZVONECH VYSÍLALA V POLOVINĚ PROSINCE 
NĚMECKÁ ROZHLASOVÁ STANICE  
BAYERISCHER RUNDFUNK.

O tom, že reportáž bude věnována právě na-
šim zvonům, rozhodla šťastná náhoda. Dra-
maturgie bavorského rozhlasu přišla s ideou 
natočit reportáž právě o konfiskacích zvonů. 
Pověřená reportérka prostudovala řadu pří-
padů a zaujalo ji, že v Sulzu am Neckar takové 
zvony stále slouží.
Přes tamního faráře získala kontakt na píšťské-
ho rodáka Karla Boczka, který se problematice 
zvonů věnuje. Ten ji seznámil s celou kompli-
kovanou historií.
Navštívit Píšť a vyhledat žijící pamětníky  
se tak stalo nevyhnutelným. V doprovodu Kar-
la Boczka reportérka dorazila na „místo činu“, 
aby promluvila také s duchovním správcem  
a vedením obce.
Před obecním úřadem tak bylo možno v so-
botu 10. listopadu spatřit automobil s norim-
berskou poznávací značkou a nápisem Bayeri- 
scher Rundfunk. Vysílání reportáže již proběh-
lo, ale na webových stránkách www.br.de ji lze 
stále nalézt.                          Jiří Neminář

Zvony zajímaly Bavorský rozhlas

Snímky Magda Smolková a Karel Boczek

Snímky Magda Smolková 

Foto Petr Skiba

u dodavatele vyreklamováno za nové a ty  
se opětovně vysadily letos na podzim.
Během listopadu jsme tedy provedli dosaze-
ní stromů u autobusové zastávky Píšť - kostel, 
na parkovišti u mateřské školky a museli jsme 
vyměnit několik již víceletých lip v aleji v uli-
ci Sportovní. Rovněž jsme opětovně vysadili 
novou lípu na parkovišti u mateřské školky, 
kterou o letošních odpustových slavnostech 
vandal doslova zlomil napůl.        Daniel Plaček
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infoservis, inzerce kalendář akcí

PŘEHLED KULTURNÍCH, SPOLEČENSKÝCH A SPORTOVNÍCH AKCÍ V ROCE 2019

Název akce Místo konání Termín Organizátor

LEDEN

Novoroční koncert Kulturní centrum obce Píšť 6. 1. 2019 Obec Píšť

Myslivecký ples Restaurace 39 11. 1. 2019 Myslivecké sdružení Píšť-Hůrky

Setkání seniorů Kulturní centrum obce Píšť 17. 1. 2019 Obec Píšť

1. reprezentační ples obce Kulturní centrum obce Píšť 19. 1. 2019 Obec Píšť

ÚNOR

Hasičský ples Kulturní centrum obce Píšť únor 2019 SDH Píšť

„Družstevní“ ples Uličníků z konce světa Kulturní centrum obce Píšť 9. 2. 2019 Ilona Bartusková a Sousedé 55+

Ples chovatelů Kulturní centrum obce Píšť 16. 2. 2019 ČS chovatelů Píšť

Maškarní ples pro děti 17. 2. 2019 SRPŠ při MŠ

BŘEZEN

Bazar dětského oblečení a potřeb jaro/léto Kulturní centrum obce Píšť 23. 3. 2019 Klub maminek

DUBEN

Ukliďme Česko 6. 4. 2019 Obec Píšť a spolky

Velikonoční výstava Zahrádkářská chata 14. 4. 2019 ZO ČZS Píšť

Vepřové hody Chovatelská chata 13. 4. 2019 ČS chovatelů Píšť

KVĚTEN

Vítání občánků Kulturní centrum obce Píšť 12. 5. 2019 Obec Píšť

Den otevřených dveří a Den dětí květen 2019 Sousedé 55+

Noční hasičská soutěž květen 2019 SDH Píšť

Odemykání lesa květen 2019 SRPŠ při MŠ

ČERVEN

Pivní slavnosti Areál TJ Slavia Píšť 8. 6. 2019 TJ Slavia Píšť

Vítání léta červen 2019 Obec Píšť

Zahradní slavnost červen 2019 SRPŠ při MŠ

Zvěřinové hody červen 2019 Myslivecké sdružení Píšť-Hůrky

Přeborník Píště červen 2019 Louky a Straně

SRPEN

Odpustové slavnosti 9. - 12. 8. 2019 Obec Píšť

Odpustové karnevaly Areál TJ Slavia Píšť 9. - 11. 8. 2019 TJ Slavia Píšť

Rozloučení s létem Zahrada MŠ srpen 2019 Klub maminek

ZÁŘÍ

Výstava ovoce, zeleniny, květin, kaktusů a hobby Zahrádkářská chata září 2019 ZO ČZS Píšť

Drakiáda září 2019 SRPŠ při MŠ

Okresní výstava chovatelů Chovatelská chata 7. - 8. 9. 2019 ČS chovatelů Píšť

Bazar dětského oblečení podzim/zima Kulturní centrum obce Píšť září 2019 Klub maminek

Vinobraní Areál TJ Slavia Píšť 21. 9. 2019 TJ Slavia Píšť

LISTOPAD

Zamykání lesa listopad 2019 SRPŠ při MŠ

Svatohubertská mše 10. 11. 2019 Myslivecké sdružení Píšť-Hůrky

Adventní výstava Zahrádkářská chata 24. 11. 2019 ZO ČZS Píšť

PROSINEC

Mikuláš 7. 12. 2019 Obec Píšť a spolky

Živý betlém prosinec 2019 Obec Píšť

V LETOŠNÍM ROCE PROBĚHLY V OBCI PÍŠŤ OPĚT 
DVA TRADIČNÍ SVOZY VELKOOBJEMOVÝCH 
A NEBEZPEČNÝCH ODPADŮ, KTERÉ VE SPOLUPRÁCI 
S OBCÍ PÍŠŤ ZABEZPEČUJE SPOLEČNOST 
OZO OSTRAVA, S. R. O. 

První svoz se uskutečnil v jarním období v sobotu 12. květ-
na. V tento den bylo sesbíráno celkem 309 m3 odpadu,  
z čehož objemného odpadu bylo 220 m3, palivového od-
padu 60 m3, pneumatik 25 m3 a nebezpečného odpadu 
4 m3.
Druhý, podzimní svoz velkoobjemových a nebezpečných 
odpadů se uskutečnil v sobotu 20. října. V tento den bylo 
nashromážděno celkem 313 m3 odpadu, z čehož objem-
ného odpadu bylo 260 m3, palivového odpadu 40 m3, 
pneumatik 10 m3 a nebezpečného odpadu 3 m3.
Jak z celkových součtů vyplývá, letošní svoz byl více vy-
tížený, než tomu bylo v roce minulém (vloni 558 m3 od-
padu). Občané přiváželi na stanoviště rovněž použité 
elektrospotřebiče, které byly pracovníky Provozně-tech-
nických činností Obce Píšť přebírány a shromážděny  
ve sběrném místě na adrese Pekařská 190/1.
Připomínáme, že vyřazená elektrozařízení a elektrospo-
třebiče mohou občané odevzdávat každý pracovní den 
ve sběrném místě v obci. Na tento druh odpadu má Obec 
Píšť sjednány smlouvy o zpětném odběru s kolektivními 
systémy.
„Staré železo“ v rámci svozového dne přebírali od občanů 
členové Sboru dobrovolných hasičů obce Píšť.
Obec Píšť tímto děkuje všem pracovníkům Provozně-
-technických činností obce Píšť za jejich pomoc na stano-
višti sběru odpadů.        Daniel Plaček

V PRŮMĚRNÉ ČESKÉ DOMÁCNOSTI JE NYNÍ 
16 KUSŮ SVĚTELNÝCH ZDROJŮ. JSOU MEZI 
NIMI JAK KLASICKÉ A HALOGENOVÉ ŽÁROV-
KY, TAK I ÚSPORNÉ ZÁŘIVKY ČI LED DIODOVÉ 
ŽÁROVKY. 

Kam s nimi, když doslouží? Wolframové žá-
rovky je možné vyhodit do běžného odpadu. 
Úsporky je však, vzhledem k malému obsahu 
rtuti, potřeba odevzdat k recyklaci. Navíc se 
díky recyklaci využije více než 95 % materiálů, 
ze kterých jsou vyrobeny.
Pokud i Vám v domácnosti dosloužila úsporná 
zářivka a přemýšlíte, kde je ve Vašem okolí nej-
bližší sběrné místo, využijte užitečnou mobilní 
aplikaci „Kam s ní“ společnosti EKOLAMP.
Nová aplikace vám rychle pomůže najít sběrný

ROČNÍ BILANCE 
SVOZŮ ODPADU

Nevíte, kam s ní? Pomůže Vám aplikace
dvůr, obchod s elektrem, supermarket, obecní 
úřad nebo další místa ve vašem okolí, kde jsou 
umístěny sběrné nádoby.
Aplikaci si můžete zdarma stáhnout do mobil-
ního telefonu nebo tabletu s operačním sys-
témem Android nebo iOS. Kromě mapy sběr-
ných míst aplikace navíc obsahuje přehledný 
popis jednotlivých druhů světelných zdrojů  
a kvíz na procvičení znalostí.

 QR kód iOS QR kód Android

V naší obci můžete vysloužilé světelné zdro-
je odevzdat ve sběrném místě (středisko 

Provozně-technických činností obce Píšť  
na adrese Pekařská 190/1, v pracovní dny  
v době od 7.00 do 14.30 hodin) nebo zanést 
do malé sběrné nádoby, která je umístěna  
v přízemí budovy hasičské zbrojnice na adre-
se Hasičská 73/1.

V Česku je nyní k dispozici přes 4.400 sběrných 
míst. Zpětný odběr světelných zdrojů pro naši 
obec zajišťuje kolektivní systém EKOLAMP, 
který v České republice funguje již od roku 
2005. Vytváří síť sběrných míst a plně hradí 
přepravu sběrných kontejnerů do recyklační 
firmy i samotnou recyklaci. Díky tomu ušetří 
Obec Píšť finanční prostředky, které bychom 
jinak museli vynaložit na recyklaci nebezpeč-
ných odpadů. 

Více se o problematice nakládání s nefunkční-
mi zářivkami dočtete na www.ekolamp.cz.

 Ekolamp
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rozhovor rozhovor

ROMAN TKAČÍK (43) NOSÍ MODROU UNIFOR-
MU, PLUKOVNICKÉ HVĚZDY A VELÍ KRAJSKÉ-
MU VOJENSKÉMU VELITELSTVÍ PRO STŘEDO-
ČESKÝ KRAJ. ZDÁ SE AŽ NEUVĚŘITELNÉ,  
ŽE TAKOVOU KARIÉRU UDĚLAL RODÁK  
Z POHRANIČNÍ VESNICE, KTERÁ BYLA JEŠTĚ 
PŘED STO LETY SOUČÁSTÍ NĚMECKA.

PANE PLUKOVNÍKU, PROZRADÍTE NÁM,  
CO VÁM NA VAŠÍ PROFESI ZAIMPONOVALO, 
ŽE JSTE SE ROZHODL STÁT VOJÁKEM?
Počátky mého rozhodování stát se profesio- 
nálním vojákem spadají do období páté  
až šesté třídy základní školy. Odmala jsem byl 
hračička, bavila mě technika. Postupně jsem 
zjišťoval, že nejlepší místo, kde si člověk s nej-
různější technikou může vyhrát, je v armádě. 
Zajímal jsem se především o letectví, ale když 
se rozhodovalo, kam půjdu na střední školu, 
vládla zde ještě tvrdá totalita.
Můj původní záměr byl začít studovat na letec-
ké škole v Prešově. Dokonce jsem tam úspěš-
ně složil přijímací zkoušky, ale nakonec bylo 
rozhodnuto, že na tuto školu nenastoupím. 
Do jaké míry na to měl vliv tehdejší režim, pří-
padná historie, náboženské vyznání a politic-
ké poměry mých rodičů a prarodičů, lze jen  
z doslechu spekulovat. Bylo to v roce 1989 a já 
jsem nakonec nastoupil na vojenskou střední 
školu pozemního vojska do Martina. Přijímal 
jsem to tehdy s těžkým srdcem, nicméně tak-
to bylo rozhodnuto. To byl srpen a v listopadu 
padl režim.

NAKONEC JSTE SE ALE K LETECTVÍ SVÝM ZPŮ-
SOBEM DOSTAL, KDYŽ JSTE PŘIŠEL K PROTI-
LETADLOVCŮM…
Ano, bylo to sice jiným způsobem, ale je tomu 
tak. Je to velmi zajímavý druh vojska se sofisti-
kovanou technikou. Když jsme chtěli naše lé-
tající kolegy poškádlit, říkali jsme, že přinášíme 
světlo a teplo do jejich kokpitů. (smích)

JAKÉ BYLY REAKCE RODINY, KDYŽ JSTE 
OZNÁMIL, ŽE SE CHCETE DÁT NA VOJENSKOU 
DRÁHU?
Přiznávám, že rodina se k mému rozhodnutí 
úplně pozitivně nestavěla. Máma s babičkou 
to obrečely, táta s dědou mě přesvědčova-
li, že to není dobrý krok. Děda se v té době 
dokonce víc rozvykládal o tom, jaké to bylo  
u wehrmachtu, protože samozřejmě jako říš-
ský občan byl odveden k německé armádě, 
stejně jako můj druhý děda. Nakonec jsem  
si prosadil svou a nějakým způsobem jsem  
tu vojenskou kariéru začal.

NEDÁ MI TO, ABYCH SE NEZEPTAL. SETKAL 
JSTE SE V ARMÁDĚ NĚKDY S REAKCEMI  
NA TO, ŽE POCHÁZÍTE Z HLUČÍNSKA A ŽE VAŠI 
PŘÍBUZNÍ BOJOVALI VE WEHRMACHTU?
Myslím, že povědomí o existenci území, jako 
je Hlučínsko, kde se obyvatelstvo stalo po roce 
1938 říšskými Němci a s tím mělo spojenu  

i brannou povinnost, u občanů České repub-
liky příliš není. Překvapilo mě, že i v památní-
ku v Hrabyni, kde jsem nedávno byl a takovou 
zmínku očekával, bylo toto téma reflektováno 
v podstatě jen okrajově. Takže proto asi nikoho 
nenapadlo tuto historii se mnou spojovat.
Když se o tom ale s kolegy bavíme, zajímá je  
ta otázka - proč. Důležité je říci, že Hlučín-
sko bylo dříve součástí Pruska, a když měli 
naši dědové a pradědové narukovat, byla to 
pro ně otázka života a smrti. Ten, kdo odmítl  
nastoupit službu, byl polním soudem odsou-
zen k trestu smrti. Tak to prostě bylo. Konec-
konců i v Píšti s tím máme smutnou zkušenost, 
když byli v pískovně tito lidé popravováni.

NA HLUČÍNSKU JE ZAJÍMAVÉ, ŽE NÁM UMOŽ-
ŇUJE POUŠTĚT SE DO PROMÝŠLENÍ ALTER-
NATIVNÍ HISTORIE. KDYBY NEBYLA NAŠE 
VESNICE V ROCE 1923 PŘIPOJENA K ČESKO-
SLOVENSKU, DNES BYCH MOŽNÁ DĚLAL HIS-
TORIKA V RATIBOŘI. UMÍTE SI PŘEDSTAVIT, ŽE 
BYCHOM SE TAKTO SETKALI NA VOJENSKÉM 
VELITELSTVÍ VE VARŠAVĚ A VEDLI ROZHOVOR 
PRO GAZETU GMINY PYSCHCZ?
Samozřejmě, představit si to umím. Polská ar-
máda navíc hraje v dnešní době významnou 
roli. Je to jedna z mála armád, která dodržuje 
dvouprocentní podíl HDP na obranné náklady. 
Když se bavíme o polské armádě, je obrovskou 
výhodou, že pocházím z Píště. Polština mi není 

cizí, s Poláky se rádi vídáme a nemusíme ani 
přecházet do angličtiny. Zůstáváme při polšti-
ně, protože je nám to příjemnější.
Dovedu si představit, že bychom vedli tento 
rozhovor ve Varšavě. Asi by mi to nepřipada-
lo divné, kdyby nás historie tímto způsobem 
odklonila. Rodiče by asi nedostali možnost 
přestěhovat se v mých pěti letech do Ostra-
vy, protože by to byl cizí stát, ale odstěhovali  
by se třeba do Katovic. Musím ovšem přiznat, 
že jsem nakonec rád, že se to zlomilo na čes-
kou stranu. Jsem hrdým vojákem Armády Čes-
ké republiky a jsem rád, že to tak dopadlo.

SLOUŽIL JSTE U PROTILETADLOVÉHO VOJSKA, 
DNES MÁME JEDINÝ ÚTVAR TOHOTO DRUHU 
VE STRAKONICÍCH. VYSTŘÍDAL JSTE VÍCE PO-
SÁDEK, NEBO JSTE ŠEL ROVNOU DO ZÁPAD-
NÍCH ČECH?
Po vojenské střední škole se mi podařilo  
dostat, přestože jsem byl přemlouván,  
ať to nedělám, na Vojenskou akademii  
do Brna. Dnes je to Univerzita obrany. Na vy-
světlenou: ze středních škol technických smě-
rů byla pro následné studium tehdy předurče-
na Vojenská vysoká škola ve Vyškově. Brno bylo 
především pro absolventy gymnázií.
Ke konci studia na Slovensku nastal paradox 
- zrovna se rozdělila republika. Nás jako čtvrtý 
ročník nechali dostudovat, ale všichni mladší 
studenti z Česka museli před koncem roku 

1992 přestoupit na střední školy v nově vzni-
kající České republice. Takže bylo vtipné, že 
jsem jezdil půl roku do školy v podstatě na pas.  
Do toho se kolkovaly peníze, byla to docela legrace.

JAKÝ KONKRÉTNÍ OBOR JSTE STUDOVAL?
V Brně to byl - i s ohledem na to naše pohra-
ničí - inženýrsko-technický obor speciálních 
staveb. Byl ze mě ve své podstatě ženista.  
Po ukončení studia se shodou okolností tehdy 
v Ostravě na Hranečníku uvolnilo místo ženij-
ního náčelníka, takže jsem se tímto způsobem 
dostal k protivzdušné obraně.
Pak už to šlo rychle, protože protivzdušná 
obrana se začala postupně rušit. Většina na-
šich raket totiž mohla létat po čtvrtině Evropy 
a honit letadla. (smích) Proto nastala v nově 
vznikajícím evropském uspořádání diskuse  
s našimi sousedy o dosazích používaných sys-
témů a jejich dislokacích. Výsledkem bylo po-
stupné ustupování od dosavadního systému.
Přesunuli nás do Frýdku-Místku a bylo jasné, 
že raketové komplety typu S-75 Volchov bu-
dou postupně zrušeny, stejně jako systémy  
S 125 Něva a S 200 Vega. Nejmodernější sys-
tém S-300 byl v rámci dělení republiky předán 
slovenské armádě. Než se tak stalo, dostal jsem 
v roce 2001 nabídku od brigády, která nám v té 
době velela, abych nastoupil ve Slaném opět 
na pozici ženijního náčelníka.
Tohle ovšem také nemělo dlouhého trvání, 
protože armáda byla od devadesátých let v ne-
ustálé reorganizaci. Centrálně se rozhodlo, že 
budou zachovány pouze menší systémy, které 
do té doby fungovaly jako protivzdušná obra-
na pozemního vojska, a že budou všechny sou-
středěny do jednoho místa, a to do Strakonic.  
I zde jsem měl dělat ženijního náčelníka, ale byl 
jsem přeškolen na štábního důstojníka. V místě 
velení jsem se podílel na řízení palby. Tato část 
života mě, musím říci, nesmírně bavila.

ZÚČASTNIL JSTE SE I BOJOVÝCH STŘELEB  
NA BALTU?
Vidět na vlastní oči opravdové střelby, to je 
něco, co normální člověk jen tak nezažije. Když 

jsem tam byl poprvé, opravdu jsem si, s pro-
minutím, sedl na zadek. Obrovská rána a ze tří 
raket na rampě najednou zbude jedna. Tyto 
protiletadlové systémy jsou funkční dodnes  
a doufám, že nějaký rok ještě zůstanou, ačko-
liv jsou již více než třicet let staré a jejich vývoj  
se datuje někde k sedmdesátým letům. V sou-
časnosti však již rezort obrany uvažuje o náku-
pu nové moderní techniky. Čas ukáže, s jakým 
systémem budou mí mladí kolegové rozvíjet 
tento druh vojska.

KOLIKRÁT JSTE SE TAKTO DO POLSKA PODÍ-
VAL?
Naposledy jsem tam byl loni, ale to už jen jako 
čestný host. Pokud si správně pamatuji, stře-
leb jsem se zúčastnil čtyřikrát. Opět se jako 
výhoda projevila polština. Vytváří to u hostitelů 
příjemnější prostředí, když člověk jejich jazyku 
rozumí a je v něm schopen komunikovat. Polá-
ci nám vždy, co se týče střeleb, vycházeli vstříc.

PŘIBLÍŽÍTE NÁM, JAK BOJOVÉ STŘELBY VYPA-
DAJÍ?
Střílí se nad mořem a je to celé postavené tak, 
že stíhací letoun, který má pod křídly zavěšen 
cvičný cíl SRCP, vystartuje proti naší bate-
rii, v určitý moment cíl vypustí, prudce otočí  
a musí rychle zmizet. Ta cvičná raketa má 
vlastní motor, takže nějakou dobu letí ve vy-
tyčeném směru. Ve chvíli, kdy letoun zmizí  
z koridoru, přijde povel k palbě.
Není to legrace, protože Polákům se před 
lety stalo, že sestřelili vlastní letadlo. Pilot na-
štěstí viděl, že po něm jdou dvě rakety, a včas  
se katapultoval. Každopádně není snadné trefit  
se do cvičného cíle, protože je podstatně menší 
než normální letadlo. Má jen zhruba něco okolo 
dvou a půl metru a není tedy snadné jej zaměřit 
na vzdálenosti okolo 20 až 25 kilometrů.
Abychom šetřili náklady, vysíláme na cvičení 

vždy jednu baterii. Přivezeme si vlastní tech-
niku a osádky se na ní postupně vystřídají. 
Poláci pouze provedou instalaci nejrůznějších 
omezovačů, aby rakety neopustily bezpeč-
nostní prostor nad mořem a nedošlo k nedo-
patřením. Vycvičí se vlastně všichni, od řídícího 
palby až po toho, který sedí v lokátoru nebo 
v odpalovacím zařízení. V té mašině ale není 
o co stát, protože je tam málo místa, horko. 
Do toho člověku tečou nervy, protože má pár 
sekund na zachycení cíle, jinak raketa spadne 
do moře.

V LETOŠNÍM ROCE SE NA VŠECH FRONTÁCH 
SLAVILO STOLETÉ VÝROČÍ OD ZALOŽENÍ ČES-
KOSLOVENSKÉ REPUBLIKY. NA VÁS PŘIPADLA 
ZODPOVĚDNÁ ÚLOHA, PŘIPRAVIT STATICKOU 
UKÁZKU TECHNIKY ARMÁDY A INTEGROVA-
NÉHO ZÁCHRANNÉHO SYSTÉMU NA LETNÉ. 
CO VŠE TO OBNÁŠELO?
S přípravami vojenské přehlídky jsme započa-
li už v červnu 2017. Dynamická část přehlídky  
na Evropské třídě s účastí zahraničních hostů 
byla jasná. Přemýšleli jsme ale, jak celou akci 
oproti roku 2008 vylepšit. Padl nápad, že by 
nebylo špatné vytvořit na Letenské pláni prů-
řez technikou Armády České republiky a prvky 
integrovaného záchranného systému od roku 
1918 až po současnost.
Na tuto myšlenku se pak začaly nabalovat dal-
ší: Doprovodný program pro děti, pro dospě-
lé... Velení bylo svěřeno krajskému vojenskému 
velitelství, protože nám se s místní samosprá-
vou a státní správou jedná poněkud lépe.  
I v běžném provozu s nimi přicházíme do den-
ního styku. Na samotnou instalaci jsme měli 
čtyři dny, abychom vše postavili, a pak dva dny  
na likvidaci. Výstavba i demontáž probíhala  
i přes noc.
Překvapily nás povětrnostní podmínky. V pon-
dělí a úterý strašně foukalo, takže to, co jsme 

 DOMA 
 SE CÍTÍM 
 V PÍŠTI 

plk. gšt. Ing. ROMAN TKAČÍK

* narozen roku 1975 v Opavě
• po absolutoriu na Vojenské akademii v Brně 

sloužil u protileteckých útvarů v Ostravě, 
Frýdku-Místku, Slaném a Strakonicích

• v roce 2010 se po dobu 10 měsíců účastnil 
zahraniční operace v Kosovu na meziná-
rodním velitelství v Lipljanu

• od roku 2011 do roku 2016 působil na Ge-
nerálním štábu Armády České republiky

• v roce 2017 byl povýšen do hodnosti plu-
kovníka a vystudoval kurz Generálního 
štábu (nejvyšší vojenské vzdělání)

• v současnosti velí Krajskému vojenskému 
velitelství Středočeského kraje

Statickou ukázku techniky na Letenské pláni v Praze si prohlédl také ministr obrany Lubomír 
Metnar.

Snímky archiv Romana Tkačíka
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rozhovor zdraví, inzerce

postavili, jsme chvilkami „lovili z Vltavy“. Na-
konec jsme vrtali do betonu, aby vše, co jsme 
měli v záměru, bylo na svém místě. Ale poved-
lo se a myslím, že i lidé byli spokojení. V pátek 
26. října se přišlo podívat 15 tisíc lidí, v sobotu  
se počasí malinko umoudřilo, takže jsme na-
počítali 35 tisíc. A v neděli, i přes déšť, odhadu-
jeme 17 až 20 tisíc návštěvníků. Zorganizovat 
ukázku bylo náročné na každou minutu, pro-
tože tam najížděla spousta techniky. Dohro-
mady bylo vystaveno téměř 170 kusů armádní, 
hasičské, policejní, záchranářské i historické 
techniky. Velké zastoupení měli i hasiči ze spe-
ciálního útvaru z Hlučína. Obrovským dílem 
pomohla naše aktivní záloha, takže akce byla, 
myslím, úspěšná.

POVOLALI JSTE I ZÁLOŽNÍKY?
Aktivní záloha byla součástí pochodujících 
celků a představila se i na Letné. Celkem bylo 
povoláno téměř 330 záložáků z celé republiky. 
Dnes zažívá projekt aktivních záloh obrovský 
vzestup. Tomu jsem velmi rád, protože ta my-
šlenka není úplně zcestná. Vezmeme-li v po-

ják aktivní zálohy, když je povolán, má stejný 
status a požitky jako voják v činné službě. Má 
stejný plat po dobu, kdy je na vojenském cvi-
čení. Zaměstnavatel, když uzná za vhodné,  
si může požádat o rekompenzaci jeho směn. 
Úžasně nám funguje spolupráce s obrovskými 
podniky jako Škoda Auto nebo TPCA v Kolíně. 
Tady to berou vyloženě jako znamení cti, že za-
městnávají aktivní zálohu, a vždy nám vychá-
zejí nějakým způsobem vstříc. My jim oznámí-
me na půl roku dopředu, kdy budou cvičení, 
oni si podle toho zařídí pokrytí směn a my jim 
to pak ještě finančně kompenzujeme. Po dobu 
cvičení je pro nás aktivní záložník sice dražší 
než normální voják z povolání, ale zbytek roku 
nám naopak prostředky šetří. 

DÁ SE ŘÍCI, ŽE SE ARMÁDA HUMANIZOVALA?
Myslím si, že ano. Lidský potenciál je asi  
to nejcennější, co armáda má. Technika se dá 
opravit nebo nahradit, ale u kvalitního perso-
nálu to tak jednoduché není. Jsme blíže člo-
věku. I přesto, že je bojeschopnost důležitým 
aspektem, stojí na prvním místě právě člo-

ského velitelství už nejsem jen vojákem, ale 
ředitelem správního úřadu. Stýkám se s lidmi  
ze správní sféry a z politiky. To pak už musíte vážit,  
co a jak řeknete nebo uděláte. Někdy si říkám, 
že by mi možná bylo lépe na útvaru, protože 
tam člověk nemusí přemýšlet v takových kon-
sekvencích jako tady. Avšak je to práce, která 
mě baví, přináší mi větší rozhled a širší pohled 
na skutečnosti, které nejsou v obvyklém fun-
gování armády zcela běžné.

PŘIBLÍŽIL BYSTE STRUČNĚ ČINNOST VAŠEHO 
VELITELSTVÍ?
Krajské vojenské velitelství není megaloman-
ské. Včetně občanských zaměstnanců sestává 
z 26 lidí, vojáků nás je 18. Dříve byla tato ve-
litelství podstatně větší, ale se zánikem zá-
kladní vojenské služby to ztratilo význam. Nyní  
se zase nepatrně rozrůstáme, protože se naše 
působnost zvětšila v rámci legislativních změn 
spojených s fungováním aktivní zálohy.
Krajské vojenské velitelství je jako správní úřad 
ústředním prvkem v případě řešení krizí vojen-
ského charakteru na území České republiky. 
S tím je spjato nezbytné doplňování ozbroje-
ných sil, ochrana důležitých objektů a prvků 
kritické infrastruktury. A to jak v době míru, 
tak i ve stavu ohrožení státu nebo ve válečném 
stavu. Mimo výše uvedené například zastupu-
ji ministerstvo obrany, co se týče hmotného  
a nehmotného majetku, vymáhání pohledá-
vek a dalších činností spojených s fungováním 
rezortu obrany a kraje.

JAKÝ MÁTE PO LETECH, CO JSTE PRYČ, VZTAH 
K PÍŠTI?
Přiznám se, že když jsem se v roce 2001 od-
stěhoval do Čech, úplně jsem si tady nezvykl. 
Na Moravu se vždy rád vracím, přítelkyni mám 
ze Zlína. Nikdy si nenechám ujít odpust, stra-
ssenfest, Velikonoce a Vánoce. Vracím se  
do Píště často, mám tam mámu, bráchu, ne-
teře a zbytek rodiny, takže se tam vracím rád. 
Poté, co jsem udělal to služební kolečko okolo 
republiky, musím říci, že Píšť je nádherná obec. 
Když jsem kdysi projížděl pohraničí, například 
Domažlicko, třela se tam bída s nouzí. Píšť má 
sice i své problémy jako každá obec, ale to nic 
nemění na tom, že je krásná, dobře posazená. 
Doma se cítím v Píšti. Nacházím tam klid.

MÁTE VÝHODU, ŽE MŮŽETE SVOU RODNOU 
OBEC POZOROVAT S ODSTUPEM. CO SE VÁM 
NA NÍ LÍBÍ?
Nedávno jsem si všiml, že vám vedle obecního 
úřadu vyrostla nová zástavba - kulturní cent-
rum. Jinak se mi na Píšti líbí soudržnost. Od-
pust máme široko daleko největší, pro fotbal 
žije většina obce. Když přijdu do kostela, proto-
že jsem také vyrůstal v katolické rodině, je plný 
lidí. Strassenfestů se účastní také většina oby-
vatel Píště. Ta soudržnost obyvatel mě udivuje. 
Nevím, jak je to v obcích okolo, ale přijde mi, 
že v Píšti se pořád něco děje.          Jiří Neminář

taz, že poslední voják základní služby odešel  
v roce 2004, je aktivní záloha jediný způsob, 
jak se vypořádat se stárnutím přirozených zá-
loh a udržovat část naší zálohy na určité úrovni 
vycvičenosti.
Musím přiznat, že si těchto lidí nesmírně vá-
žím. Mimo to, že mají svou práci a rodiny, roz-
hodnou se, že chtějí pro tento stát ještě něco 
udělat. To není úplně běžné, takto neuvažuje 
každý. Na příslušnících aktivních záloh jde vi-
dět obrovská chuť a nasazení. Ostatně těch 42 
dnů, na které je mohu během roku povolat, 
jim někdy připadá jako krátká doba.

JAK SE TO ŘEŠÍ SE ZAMĚSTNAVATELI, KDYŽ 
MUSÍ UVOLNIT SVÉ ZAMĚSTNANCE NA TAK 
DLOUHOU DOBU?
Jsou nastavena jasná legislativní pravidla. Vo-

věk. To představuje diametrální rozdíl oproti 
předchozímu režimu. Letos jsme přišli o ně-
kolik mladých životů v Afghánistánu, nicméně  
je vidět, že to rozloučení s nimi má obrovskou 
důstojnost a pietu. My si těch lidí neskutečně 
vážíme. Abychom tady mohli žít v klidu, míru 
a blahobytu, nasadili to, co měli nejcennější - 
svůj život.

NEMRZÍ VÁS, ŽE TŘEBA NEJSTE U BOJOVÉ 
JEDNOTKY?
Samozřejmě mě to mrzí. Hierarchická struk-
tura je ale postavená tak, že pokud chcete 
sloužit v armádě, musíte počítat s postupem. 
Když jsem teď byl měsíc na Doupově, nesko-
nale mi to vyhovovalo, protože člověk nemá  
z běžné agendy nafouknutou hlavu jak pát-
rací balon. Na pozici ředitele krajského vojen-

Cvičení Aktivní zálohy Hradba 2018 mediálně podporoval herec Ondřej Vetchý.

nebo ložnic, kde usnadňuje dýchání. Lze jej ale 
využít i v kuchyni. Nasekané lístky můžete přidat 
na drůbež, zvěřinu, hovězí či jehněčí maso. V létě 
si z něj můžete vyrobit účinný repelent, a pokud 
budete mít rýmovník na balkoně nebo terase, 
budou se Vám komáři vyhýbat obloukem.

Chcete-li využít rýmovník i preventivně, můžete  
si připravit:

RÝMOVNÍKOVÝ SIRUP

     ·  30 lístků rýmovníku
     ·  2 citrony
     ·  1 kg třtinového cukru
     ·  1 litr vody

Listy nasypeme do nádoby s jedním litrem vody, 
přidáme citron nakrájený na kolečka a necháme 
24 hodin louhovat. Pak nálev scedíme, přidáme 
třtinový cukr a vaříme, dokud nebudeme mít si-
rupovou konzistenci. Používá se po lžičkách při 
virózách i preventivně.

Hodně zdraví, požehnané vánoční svátky a vše 
nejlepší do roku 2019 Vám všem přeje

                    Jiřina Kyčerková

okénko pro zdraví

RÝMOVNÍK
DNY UBÍHAJÍ RYCHLEJI, NEŽ OPADALO LISTÍ 
ZE STROMŮ, A VÁNOCE JSOU TADY. JE TŘEBA 
PŘIPRAVIT DOMÁCNOST NA SVÁTKY, NAPÉCI 
CUKROVÍ A JEŽÍŠKOVI DOPORUČIT NEJ-
VHODNĚJŠÍ DÁRKY PRO NAŠE BLÍZKÉ.

Bohužel se začínající zimou se pojí i nemoci  
z nachlazení, rýma a kašel. A pro tuto příležitost 
je vhodné pořídit si na parapet nenápadnou 
rostlinku - rýmovník.
Pokud kolem něj projdete, nadechnete se  
a ucítíte vůni hned několika léčivých bylin. Mů-
žete cítit mátu, meduňku, dobromysl, tymián  
či šalvěj. Je to velmi aromatická rostlinka, která 
se rozvoní po utrhnutí nebo promnutí lístku.
Rýmovník, správně molice, se využívá přede-
vším při nemocech z nachlazení. Ale dá se pou-
žít i při horečce, bolestech hlavy, zánětu průdu-
šek, vysokém tlaku, astmatu nebo kolice.
Jak ho využijeme? Při nemocech z nachlazení  
a rýmě stačí utrhnout lístek a opakovaně  
si k lístku přivonět. Pokud máte přetopený byt 
nebo trpíte astmatem, je vhodné do nádoby  
s vodou utrhnout několik lístků a uložit na topení.
Rýmovník se dává často do dětských pokojů 
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farnost spolky a sdružení, kultura

Boží milosrdenství se dotýká země.
Milosrdná láska sestupuje do lid-
ského života, aby člověk žil Boží 
láskou a rozdával teplo jeho milo-
srdenství.

S hlasem vánočních zvonů ať za-
vítá do Vašich domovů láska a po-
koj, zdraví a radost, Boží požehnání  
a přímluva Matky Boží, nejen v tyto 
sváteční dny vánoční, ale i v celém 
nastávajícím roce 2019.

To vše přeje a vyprošuje
           Váš duchovní otec Petr Černota

Bůh je láska. Bůh dal světu svého jednorozené-
ho Syna. Písmo svaté to také dosvědčuje těmi-
to slovy: „V tom se ukázala Boží láska k nám, že 
Bůh poslal na tento svět svého jediného Syna, 
abychom skrze Něho měli život.“
O Vánocích se vzájemně obdarováváme. Vyja-
dřujeme tím svou lásku k blízkým lidem. Je to 
odlesk toho největšího a nejcennějšího daru, 
který jsme dostali od Boha.
Jde jen o to, abychom právě tento dar ne-
nechávali stranou a „rozbalili“ jej. Teprve pak 
bude mít i pro nás tu pravou hodnotu a pro-
žijeme nejkrásnější Vánoce.        P. Petr Černota

POSELSTVÍ 
VÁNOC

BETLÉMSKÁ HVĚZDA SE V NAŠÍ OBCI OPĚT 
ROZZÁŘÍ 29. PROSINCE OD 16.30 HODIN. PŘIJĎ-
TE SE PODÍVAT NA NOVÉ NASTUDOVÁNÍ NEJ-
SLAVNĚJŠÍHO PŘÍBĚHU O NAROZENÍ NADĚJE.

Ve vestibulu nového Kulturního centra obce 
Píšť budete mít také možnost zhlédnout je-
dinečnou sbírku betlémů našeho duchovního 
správce Otce Petra Černoty. Víte, že na faře 
opatruje téměř sto betlémů?
Tak jako každý rok budete moci přispět  
na dobrý účel - tentokrát výtěžek poputuje  
do Mobilního hospice Ondrášek.
Těší se na Vás organizátoři z kulturní komise, 
Scholy Píšť i zástupci spolků.  Jarmila Polomská

TÝDEN PŘED ZAČÁTKEM ADVENTNÍ DOBY,  
V NEDĚLI 25. LISTOPADU 2018 USPOŘÁDAL 
SPOLEK ZAHRÁDKÁŘŮ Z PÍŠTĚ VE SVÉ KLU-
BOVNĚ ADVENTNÍ VÝSTAVU. PREZENTACE  
S PŘEDVÁNOČNÍ A VÁNOČNÍ TÉMATIKOU  
SE ZDE KONÁ S KAŽDOROČNÍ PRAVIDELNOSTÍ.  
LETOS SE SEŠLO JEDENÁCT VYSTAVOVATELEK.

Výstava byla návštěvníkům zpřístupněna  
od 10 do 18 hodin. K zhlédnutí a k zakoupení 
zde byly mnohé druhy adventních věnců a svíc-
nů, vánoční dekorace, perníčky a různé ruční 
práce s motivem Vánoc. Zakoupit jste si mohli 
také včelařské výrobky a včelí med.
Výstava byla převážně prodejní. Jako každoroč-
ně měli zahrádkáři v nabídce vánoční hvězdy, 
které nám dodala Střední zahradnická škola 
Ostrava. Pro děti byla připravena malá dílnič-
ka, kde si mohly vlastnoručně vyrobit vánoční 
ozdobu.
Zpestřením byla výstava pestrého výběru betlé-
mů zapůjčených obyvateli naší obce. Zahrádká-
ři měli pro návštěvníky připraveno občerstvení 
v podobě domácích cukrářských výrobků s ká-
vou nebo čajem a také svařák „na zahřátí“.
Počasí letos výstavě přálo - podle záznamní kni-
hy si akci nenechalo ujít přibližně 350 návštěv-
níků.                    Daniel Plaček, ZO ČZS Píšť

Nejslavnější příběh v novém nastudování

Tematika adventu a Vánoc lákala

Obec Pí��

Základní um�lecká �kola 
Pavla Josefa Vejvanovsk�ho Hlu�ín 
a Spolek rodi�� a p�átel p�i ZU�

Vás zvou na

Novoro�ní koncert
6. ledna 2019 v 15.00 hodin

sál Kulturního centra obce Pí�� 

��inkují:
T. Holubová, T. Machálková, M. Vitásková � zp�v
M. Fucimanová, J. Po�tulka � violoncello
Komorní orchestr Vejvanovský, diriguje Pavel Vítek

Na programu:
L. A. Niedermeyer,  B. A. Wiedermann,
A. Vivaldi, M. Schneider-Trnavský,
E. H. Grieg, A. Michna z Otradovic

Snímky Magda Smolková

Je tichá noc… 
Vesmír se skví slávou a celé nebe jásá:
„Narodil se nám Spasitel Kristus Pán!“

Snímky Magda Smolková
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spolky a sdružení fotosoutěž, kultura

MIK, MIKU, MIK, MIKU, MIKULÁŠ, PŘIŠEL S ČERTEM NA KOLÁČ
MIK, MIKU, MIK, MIKU, MIKULÁŠ, PŘINESL NÁM ZIMNÍ ČAS

Jednoznačně nejčastější písnička, kterou letos děti zpívaly svatému Mikuláši v Píšti. Naprostá 
většina mu nadšeně odpřisáhla, že byly celý rok hodné. Jen pár se jich přiznalo, že občas zlobily, 
a některé se laskavého Mikuláše bály.
Našly se i takové, které žalovaly na zlobivé rodiče. Kromě laskomin dostaly od Mikuláše a andělů 
také povzbudivá slova.
Tradiční Rozsvícení vánočního stromu a Mikulášská nadílka v Píšti se letos odehrály 9. prosince 
pod taktovkou Sociální a Kulturní komise obce Píšť, za účasti místních spolků a vydatné pomoci 
obecních zaměstnanců.
Na celém prostranství voněly vánoční dobroty připravené našimi spolky a panovala přátelská 
atmosféra. Děti si čekání na Mikuláše mohly zpříjemnit v Andělské dílně, napsat dopis Ježíškovi 
či pustit svítící lodičku mezi rybičkami.
Letos rekordní výtěžek z prodeje buchet a jmelí ve výši 7.250 korun bude předán Dobrotetám. Je 
to spolek dobrovolnic, které vyhledávají a podporují děti a rodiny v těžké životní situaci a snaží 
se jim zajistit pomoc. Velkou míru podpory směřují na oddělení neonatologie, kde se pečuje  
o předčasně narozená miminka.
Děkujeme všem účinkujícím, zejména schole, dětem a paním učitelkám z mateřské školy a sbo-
rečku základní školy. Díky patří také panu Josefu Kotulovi, který se své významné role zhostil 
poprvé a na výbornou.
Krásný vánoční strom nám tento rok věnovali manželé Dana a Hubert Jurečkovi. Děkujeme!

 Jana Plačková

MIKULÁŠSKÉ NADĚLOVÁNÍ

SNAD KAŽDÝ Z NÁS SE NĚKDY SETKAL  
S PROSTOROVÝMI PAPÍROVÝMI VYSTŘI-
HOVÁNKAMI - BETLÉMY ČI POHÁDKOVÝMI 
KNÍŽKAMI, KTERÉ LZE JEDNODUŠE ROZLOŽIT 
DO TROJROZMĚRNÉ PODOBY A POHYBEM 
PRSTŮ „OŽIVOVAT“ JEDNOTLIVÉ VÝJEVY.

Málokdo však dnes u nás zná autora těchto 
důmyslných a milých dětských knížek. Vojtěch 
Kubašta byl ilustrátorem a zároveň geniálním 
tvůrcem prostorových knih, panoramatických 
pohlednic, vystřihovánek a dalších.
Je paradoxní, že ve světě se proslavil víc než  
ve vlasti. Jeho díla se totiž v milionových nákla-
dech exportovala do ciziny, zatímco doma byla 
spíše podpultovým zbožím.

I NA LETOŠNÍ VÁNOCE JSME SI PRO 
ČTENÁŘE PŘIPRAVILI SOUTĚŽ, JEJÍŽ 
VÍTĚZOVÉ S DOBROU ZNALOSTÍ HISTO-
RIE NAŠÍ OBCE OBDRŽÍ V LEDNU 2019 
HODNOTNÉ KNIŽNÍ CENY Z RUKOU 
PŘEDSTAVITELŮ OBCE.

Na archivních snímcích vidíte čtyři místní 
budovy. Poznáte, o které objekty se jedná 
(ulice, číslo popisné) a které rodiny v nich 
v té době žily nebo stále ještě žijí?
Své odpovědi zasílejte na redakční email 
redakce@pist.cz, případně je doručte 
osobně na obecní úřad. Oceníme tři sou-
těžící s nejvyšším počtem správných od-
povědí, v případě rovnosti bude druhým 
hodnotícím kritériem termín doručení 
správných odpovědí.                        redakce

Prostorové obrázky v Muzeu Hlučínska

VÁNOČNÍ FOTOHÁDANKA O KNIŽNÍ CENY

Výstavu prostorových obrázků Vojtěcha Ku-
bašty nyní ve spolupráci s Letohrádkem Mit-
rovských přináší Muzeum Hlučínska. Celkem  
se představí více než 150 originálních ilustrací, 
ať již půjde o betlémy, dioramata, dětské knihy 
či prostorové pohlednice.
Nejstarší z prezentovaných předmětů pochá-
zí z konce čtyřicátých let. Zajímavostí je, že  
na výstavě jsou k vidění i knihy v nejrůznějších 
jazykových mutacích. Namátkou zmiňme ale-
spoň pohádkové knížky v japonštině, korejšti-
ně, arabštině, maďarštině nebo nizozemštině.
Nechybějí ani ilustrace, které Kubašta vytvořil 
pro studium Walta Disneyho.
Výstava zachycuje v podstatě celé období au-
torovy tvorby. Nejmladší z vystavených arte-

faktů vytvořil Vojtěch Kubašta nedlouho před 
svou smrtí v roce 1992. Součástí je také interak-
tivní koutek s vánoční hrou.
Výstava je k vidění na zámku v Hlučíně  
od 4. prosince do 3. února 2019.      Jiří Neminář

Snímky Magda Smolková
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TRADIČNÍ AKCÍ NAŠÍ ŠKOLY NA PŘELOMU 
LISTOPADU A PROSINCE - V ADVENTNÍM 
ČASE - SE STALY VÁNOČNÍ TRHY. NEJINAK 
TOMU BYLO I LETOS. V PÁTEK 30. LISTOPADU 
SE OTEVŘELY DVEŘE NAŠÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY 
A VÁNOČNĚ VYZDOBENÁ ŠKOLA PŘIVÍTALA 
RODIČE NAŠICH DĚTÍ, PRARODIČE, PŘÍBUZ-
NÉ, KAMARÁDY A DALŠÍ NÁVŠTĚVNÍKY.

Co jsme si letos pro návštěvníky připravili, nač 
se mohli těšit?
Hosté si mohli prohlédnout, obdivovat, nakoupit 
výrobky našich dětí a jejich rodičů nebo jen na-
čerpat inspiraci k blížícím se svátkům. V prodej-
ních stáncích jednotlivých tříd jsme viděli nejrůz-
nější vánoční ozdoby, svícny, adventní kalendáře, 
věnce či výborné domácí cukroví a perníky.
Letos se do vánočních trhů zapojila i obě od-
dělení školních družin a zpestřila tak nabídku 
prodávaného zboží. 
Žáci sedmé třídy připravili pro návštěvníky vá-
noční focení a hravou zábavu pro všechny děti. 

Opravdovou raritou se stala zvonkohra, kterou 
vlastnoručně vyrobil sedmák Jan Slanina. 
Občerstvení pro návštěvníky tradičně připra-
vovala devátá třída pod vedením paní učitelky 
Renaty Hasalové.
Vánoční trhy jsou spojeny s prodejem květin 
a adventních věnců. Tento druh zboží zajistila 
Střední zahradnická škola Ostrava.
Medový stánek je tradiční doménou paní Kaš-
né, protože med k Vánocům určitě patří.
Sboreček pod vedením paní Evy Ilkové tento-

kráte vystoupil ve školní tělocvičně a hosté měli 
možnost zazpívat si koledy spolu s našimi žáky.
Pan učitel David Steffek letos přišel se zajíma-
vým nápadem, jak zapojit naše žáky do ak-
tivní činnosti i v domácím prostředí, kde měli 
možnost vyrobit z různých materiálů betlémy.  
Na chodbě u ředitelny se jich nakonec sešla 
úctyhodná řada.
Firma Gobe tradičně předváděla a učila děti  
i dospělé plést vánočky.
Celá akce byla provázena dobrovolným vstup-
ným, které bude využito na charitativní účely.
Děkujeme všem učitelům, dětem a jejich ro-
dičům, správním zaměstnancům za pomoc  
s organizací vánočních trhů, výrobou produktů. 
Bylo příjemné zastavit se v tomto uspěchaném 
čase, popovídat si, potěšit sebe, děti i své okolí.
Děkujeme všem, kteří se k nám přišli podívat 
a vánočně se naladit. Přejeme Vám krásný,  
poklidný vánoční čas!                        Jiří Konderla

 Vánoční nálada 
 na školních trzích 

NA PODZIM SE V MNOHA ŠKOLÁCH 
ZAČALO PŘIPOMÍNAT VÝROČÍ ZALOŽENÍ 
REPUBLIKY. NAŠE ŠKOLA SE ROZHODLA 
ZÚČASTNIT SE TĚCHTO OSLAV.

Paní učitelky Lenka Konderlová a Pavlína 
Majerová se několikrát sešly a intenzivně plá-
novaly projekt, který pojmenovaly „100 let 
republiky“. Protože připravily mnoho materi-
álů a aktivit, rozhodly se, že si udělají rovnou 
projektový týden pro první a druhý ročník.
Projektový týden začal 22. října. A co naši 
žáci zjistili nového, čemu se naučili?
Děti se seznámily se státními symboly - 
dnes umí poznat velký státní znak, nakres-
lit státní vlajku, zazpívat státní hymnu Kde 
domov můj?, znají státní barvy - trikoloru. 
Během projektového týdne zjistily, kdo byli 
Tomáš Garrigue Masaryk a Václav Havel.
V pracovních činnostech a výtvarné výcho-
vě děti vytvořily ve dvojicích českého lva.  
V prvouce prozkoumaly mapy ČR a ČSR. 
Ve čtení na ně čekala pohádka s názvem 
Jak pejsek a kočička slavili 28. říjen.
V závěru musíme říci, že téma projektu 
bylo zajímavé a přínosné. Naše výsledky 
a výstupy si můžete prohlédnout na chod-
bě před první a druhou třídou.
Těšíme se na další společný projekt!

 Pavlína Majerová

100 let republiky

PO LOŇSKÝCH VYNIKAJÍCÍCH VÝSLEDCÍCH 
NAŠICH DÍVEK V MATEMATICKÝCH SOU-
TĚŽÍCH JSME SE ROZHODLI, ŽE POPRVÉ 
VYZKOUŠÍME SOUTĚŽ DRUŽSTEV S NÁZVEM 
MATEMATICKÝ ŠAMPIONÁT. LETOŠNÍ JIŽ  
16. ROČNÍK PROBĚHL NA WICHTERLOVĚ 
GYMNÁZIU V OSTRAVĚ 25. ŘÍJNA 2018.

Družstvo deváťáků s názvem „Legendy“ bylo 
jedním z 51 týmů ze základních škol z České 
republiky a Slovenska. Záštitu nad soutěží pře-
vzal náměstek hejtmana Moravskoslezského 
kraje Mgr. Stanislav Folwarczny.
Co na Legendy čekalo?
Soutěžící ze základních škol se zapotili  
při řešení tří komplexních úloh. Příklady s ná-
zvy Pneumatika, Jakubovy prázdniny a Bazén 
na vodní pólo nejsou jen matematickými úlo-
hami, ale ověřují i znalosti a propojení s příro-
dovědnými obory.
Našemu družstvu úlohy „sedly“. V silné konku-
renci získalo stříbrnou příčku s 27 body. Zla-
to patří Rovninským dělostřelcům s 30 body  
a pomyslnou bronzovou medaili získalo druž-
stvo Hornická 1.
Deváťákům děkujeme za vzornou reprezen-

ÚSPĚCH NA MATEMATICKÉM ŠAMPIONÁTU
taci školy a přejeme hodně úspěchů v dalších 
(nejen matematických) soutěžích.
Paní Žídkové děkujeme za doprovod žáků  

na soutěž. A kdo reprezentoval naši školu?
David Konečný, Sára Kupcová, Lucie Pavlorko-
vá a Karolína Žídková.               Renáta Hasalová

ŽÁCI OSMÉHO A DEVÁTÉHO ROČNÍKU 
NAŠÍ ŠKOLY SE 13. LISTOPADU ZÚČASTNILI 
PROJEKTU, KTERÝ ZPRACOVALA STŘEDNÍ 
PRŮMYSLOVÁ ŠKOLA OSTRAVA - VÍTKOVICE, 
PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE, SE SÍDLEM  
V ULICI ZENGROVA.

V rámci tohoto projektu absolvovali celkovou 
prohlídku střední školy, včetně odborných uče-
ben a dílen. Naši osmáci a deváťáci tak měli 
možnost vidět, jak pracuje 3D tiskárna či CNC 
stroj, jak lze měřit speciálními měřidly nebo jak si 
lze pomocí speciálního počítačového programu 
navrhnout a následně vyrobit stojánek na mobil. 
Nejen praktická část naše žáky zaujala, ale 
mohli se také seznámit i s konkrétními obory, 
jež lze na této střední škole studovat.
Součástí výše zmiňovaného projektu byla ten-
týž den i exkurze do výrobního podniku v blíz-
kosti obce Píšť - ve společnosti PF Plasty CZ 
s.r.o. v Chuchelné.
Tato firma se specializuje na zakázkovou výro-
bu vstřikovacích forem a výlisků z termoplastů. 
Žáci viděli „na vlastní oči“, jak pracují moderní 
CNC stroje v jedné z nejmodernějších nástro-
járen, jak vypadá vlastní výroba světelných 
pouzder k různým typům automobilů, popří-
padě jak vůbec probíhá samotná velice přísná 
výstupní kontrola již hotových výrobků.
Chlapci, ale i děvčata byli překvapeni výbor-
nou vybaveností tohoto podniku a někteří 

Exkurze ve výrobním provozu
tam možná i najdou svou vlastní budoucnost,  
ať už v rámci brigády nebo trvalého pracovní-
ho poměru.                   Marcela Gajdová

Snímky Eva Ilková
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NA PŘELOMU ZÁŘÍ A ŘÍJNA VYRAZILO 
DESET PEDAGOGŮ Z ČESKÉ REPUBLIKY, 
VČETNĚ ŘEDITELE NAŠÍ ŠKOLY LUKÁŠE 
HRUBÉHO, POZNÁVAT BRITSKÉ ŠKOLSTVÍ 
DO METROPOLE VELKÉ BRITÁNIE, LONDÝ-
NA. DÍKY PROJEKTU SPOLUPRACÍ  
K PROFESIONALITĚ TAK MĚLI PEDAGOGO-
VÉ MOŽNOST NAVŠTÍVIT ČTYŘI ŠKOLY,  
ZÚČASTNIT SE DISKUSÍ A POZNÁVAT  
LONDÝN SAMOTNÝ.

Stáž probíhala v týdnu od 30. září do 6. října. 
Po příletu do Londýna jsme se ubytovali v ho-
telu v městské části Clapham, seznámili jsme 
se nejen s kolegy z ostatních škol, ale i s na-
šimi průvodci po školách, kterými byli Adrew  
Hadley a Sarah Young.
Andrew Hadley je CEO of Momentum World 
a ředitel Centra pro mezinárodní vzdělávání 
a vedení (CILL). Má více než třicetiletou zkuše-
nost v oblasti mezinárodního vzdělávání a kul-
turních projektů. Dříve pracoval v britské radě, 
kde se zabýval managementem a politickými 
strategiemi v Etiopii, Číně, Řecku, Makedonii  
a Velké Británii.
Druhý den jsme se seznamovali s britským 
vzdělávacím systémem. Dozvěděli jsme se,  
na jakých principech funguje, kdy byl na svém 
vrcholu, jaké jsou aktuální problémy britské 
vzdělávací soustavy.

INSPIRATIVNÍ STÁŽ PEDAGOGŮ V LONDÝNĚ

V následujících dnech probíhaly odborné stá-
že na školách. V každé jsme dostali průvodce, 
který nám školu představil a umožnil nahléd-
nout do všech místností. Měli jsme možnost 
zúčastnit se výuky, já sám jsem navštívil ho-
diny anglické literatury a anglické gramatiky.  
Po obědě na nás vždy čekalo vedení školy, 

někdy i místní samosprávy, aby odpovědělo  
na naše otázky. Společně jsme pak diskutovali 
o vzdělávání.
Každá škola, kterou jsme navštívili, byla něčím 
výjimečná. 
Clapham Manor Primary School klade důraz 
na sebehodnocení žáků, vlastní učební ma-
teriály a větší množství vyučujících ve třídách. 
Školu navštěvovalo v době našeho pobytu 420 
dětí ve věku od 5 do 11 let.
Bonneville Primary School je stejně velká škola 
se stejně starými dětmi, jako byla ta předchozí. 
Působila moderněji, zaměřovala se na zdravý 
životní styl. Ve škole měli laboratoř, v níž analy-
zovali potraviny.
Obrovská moderní Burntwood School měla  
v době naší návštěvy více než 1.300 dětí  
ve věku od 11 do 18 let. Tato dívčí škola nás 
všechny ohromila nádherným zázemím, ar-
chitektonicky je velmi zajímavá. Mohli jsme se 
účastnit zasedání školního parlamentu, skupi-
ny dětí, které spolupracují s UNICEF a vymýšlejí 
charitativní projekty pro své spolužáky.
Poslední škola, kterou jsme navštívili, byla  
soukromá dívčí Queenś Gate school. Škola  
s velmi vysokým školným, která je šestá nejlep-
ší ve Velké Británii. Děti, kteří ji absolvují, mají 
otevřené dveře na nejslavnější britské univer-
zity. Musejí však vzdělání obětovat maximum 
volného času a naučit se obrovské množství 
informací.
Každá škola byla jiná a každá mě okouzlila ně-
čím jiným. Byl bych moc rád, aby podobnou 
stáž mohl absolvovat každý pedagog naší ško-
ly. Stáž byla nesmírně inspirativní a zajímavá. 
Už teď se těšíme na další, snad se nám podaří 
proniknout do tajů finského školství.

 Text a foto Lukáš Hrubý

KOHO NELÁKAJÍ SOUTĚŽE A SPORTOVÁNÍ? 
ŽÁCI Z PRVNÍ A DRUHÉ TŘÍDY MAJÍ RÁDI 
TĚLESNOU VÝCHOVU, PRO MNOHÉ JE  
TO NEJOBLÍBENĚJŠÍ PŘEDMĚT. PROTO  
SE SPOLEČNĚ SETKALI 18. ŘÍJNA, ABY ZMĚ-
ŘILI SVÉ SÍLY A SPORTOVNÍ ZDATNOST.

Žáci byli rozděleni do pěti smíšených druž-
stev. Každé představovalo jeden světadíl - Af-
riku, Ameriku, Asii, Austrálii a Evropu, podob-
ně jako na skutečných olympijských hrách.
Soutěže vymyslely paní učitelky - Lenka Kon-
derlová, Pavlína Majerová a Renáta Hasalová. 
S přípravou jim pomohli žáci deváté třídy.  

KAŽDOROČNĚ NÁS V ŘÍJNU KOUZELNĚ 
ZBARVENÁ PŘÍRODA LÁKÁ K ORGANIZACI 
SOUTĚŽÍ ČI AKTIVIT PRO DĚTI MIMO UČEBNY 
VE ŠKOLNÍ BUDOVĚ. LETOS JSME SE  
S DEVÁŤÁKY ROZHODLI ZMĚNIT TRADIČNÍ 
ORIENTAČNÍ BĚH DRUŽSTEV NA TERÉNNÍ 
BĚH JEDNOTLIVCŮ. PŘIZPŮSOBILI JSME STA-
NOVIŠTĚ, PŘICHYSTALI TRAŤ A TĚŠILI SE  
NA NETRADIČNÍ VYUČOVACÍ DEN.

Podzimní počasí nám přálo. V pátek 12. října 
se odvážlivci z páté až deváté třídy postavili  
na start závodu. Změřili své síly nejen v běhu, 
ale také v bystrosti, šikovnosti, důvtipu a my-
šlení.
Závodníky po startu čekala na hřišti první 
zkouška, při které si ověřili, jak těžké je hledat 
„jehlu v kupce sena“ - tedy matičku v kbelíku 
s pilinami. Ovšem museli hledat v rukavicích.
Přesnou mušku jsme ověřili na střelnici, kde 

Miniolympiáda pro první a druhý ročník

Terénem tentokrát každý sám

Ti se také stali vedoucími soutěžních skupin.
Děti změřily své síly a obratnost. Skákalo se 
přes švihadlo, házelo míčkem do kyblíku, to-
čilo se obručí kolem pasu, vyzkoušeli jsme 
si štafetový běh a plazení tunelem. Hlavně 
všichni zjistili, co je to týmový duch.
Na závěr sportovního zápolení jsme si spo-
lečně zahráli hru Molekuly, která přinesla 
nejlepším týmům poslední body do soutěže. 
Všichni žáci si odnášeli ze sportovního dopo-
ledne omalovánky, odznak s nejznámějšími 
českými sportovci a hlavně dobrý pocit, že 
jsme si společně krásně zasoutěžili.

 Lenka Konderlová

jim byli nápomocni zkušení instruktoři (pan 
Schmidt a pan učitel Steffek). Fyzickou kondici 
prověřila nejen úvodní rovinka, ale především 
pořádný kopeček na začátku lesa. Zručnost, 
důvtip a jazykový cit jsme vyzkoušeli v první 
polovině závodu - v hlavní roli rýmy, čínské hůl-
ky či kladívko (kdo zatluče první, vyhraje).
Poslední zatáčka v terénu patřila šifrování  
a morseovce. Tady musíme přiznat, že se zá-
vodníkům příliš nedařilo.
Do konce závodu zbývaly poslední tři odpočin-
kové chvilky - uzlování a medvěd Brtník, poto-
pení Titaniku a jednoduché bádání u potůčku. 
Pak už jen závěrečný finiš do cíle.
Pevně věříme, že si závod užili závodníci i orga-
nizátoři (na divočáka jsme nenarazili) a těšíme 
se na další ročník.
Za nejlepší výkony jsme udělili dvanáct medai-
lí a zvláštní ocenění. Pro nás je vítězem každý, 
kdo nastoupil na trať.                Renáta Hasalová

STRAŠIDELNÁ STEZKA „NEBOJSY“
NA DOPOLEDNÍ HALLOWEENSKÉ TVOŘENÍ 
NAVAZOVAL V NAŠÍ ŠKOLE ODPOLEDNÍ  
PROGRAM ORGANIZOVANÝ DEVÁŤÁKY  
A ZÁSTUPCI SDRUŽENÍ RODIČŮ A PŘÁTEL 
DĚTÍ A ŠKOLY.

Po několikaleté známé trase se deváťáci roz-
hodli změnit směr a prostředí strašidelné 
Halloweenské stezky pro malé i velké. Úderem 
17. hodiny se vydali na stezku a hledání stop du-
chů první odvážlivci, kteří plnili úkoly starších 
spolužáků.
Děti hledaly příšerku ve strašidelném kufru, lo-
vily a střílely duchy, v břiše zlé čarodějnice pát-
raly po kouzelném zvonečku. Za svou odvahu 
byly odměněny malým dárkem.

Po šesté hodině večerní jsme ukončili první 
část a nachystali stezku odvahy pro nebojácné 
děti. 
Od místa startu u Zahrádkářské chaty se vyda-
ly po světluškách v temném prostředí večerní 
Píště.
Po stezce si děti i rodiče mohli pochutnat  
na občerstvení, o které se postarali zástupci 
Sdružení rodičů a přátel dětí a školy.
Velmi nás mrzí chování některých nezodpo-
vědných lidí, kteří se nám pokusili stezku po-
škodit.
Jménem deváťáků chci poděkovat všem dě-
tem a jejich rodičům, kteří se přišli pobavit,  
a to i bez televizorů a mobilů.   

 Renáta Hasalová
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CHTĚLI BYSTE ZAŽÍT KOUZELNOU  
PŘEDVÁNOČNÍ ATMOSFÉRU EVROPSKÉHO  
VELKOMĚSTA? MY JI ZAŽILI NA VLASTNÍ 
KŮŽI A RÁDI SE S VÁMI PODĚLÍME  
O KRÁSNÉ ZÁŽITKY.

V pátek 14. prosince odcestovalo 53 žáků  
a pět učitelů naší školy na celodenní zájezd  
do rakouské Vídně. Cesta autobusem byla 
provázena veselým smíchem, mlsáním do-
mácích dobrůtek, četbou knížek i pozorová-
ním neznámé krajiny.
Po příjezdu do rakouské metropole se nás 
ujala paní průvodkyně, díky které jsme si 
mohli po celý den vychutnávat překrásnou 
adventní Vídeň. Provedla nás nejvýznam-
nějšími místy vídeňských dějin, zavítali jsme  
do historického centra - Augustiánský kostel, 
Císařská hrobka, dóm sv. Štěpána, Korutan-
ská třída, pěší zóna Na Příkopech a komplex 
Hofburgu.
Romantickou adventní atmosféru dodávaly 
celému městu tisíce světel a malých světý-

lek, poetické vánoční trhy na Radničním ná-
městí i nová vánoční vesnička u Umělecko-
-historického muzea.
Na bohatě zdobené náměstí Marie Terezie 
nás pozvaly k návštěvě desítky vánočních 
stánků s tradičními řemesly. Vyhrávala zde 
rakouská dechovka, vystupovaly gospelové 
pěvecké sbory a hudební skupiny.
Starovídeňský vánoční trh v poklidném Sta-
rém městě v ulici Freyung nabízel ručně 
malované vánoční svíčky, nádherné dřevěné 
hračky, proutěné zboží, umělecko-řemeslné 
výrobky i šperky ze stříbra a mosazi.
Zahřívali jsme se ochutnávkou výborného 
vánočního punče i tradičními vídeňskými 
dobrotami, ale nepohrdli jsme ani maminči-
nými voňavými řízky.
Jsme moc rádi, že nás rakouská metropole 
obohatila nejen nezapomenutelnými zážit-
ky, ale že nám nabídla i pestrý výběr krás-
ných vánočních dárečků, kterými obdaruje-
me své blízké u vánočního stromečku.

 Text a foto Marcela Bednářová

JAK UŽ TO CHODÍ, PROSINEC PŘINÁŠÍ ČAS BILANCOVÁNÍ 
UPLYNULÉHO ROKU. V KLUBU MAMINEK S DĚTMI PÍŠŤ TOMU 
NENÍ JINAK. JAK TEDY ROK 2018 ZHODNOTIT?
…NO JEDINĚ JAKO ÚSPĚŠNÝ!

Máme za sebou deset měsíců cvičení s dětmi. Je krása pozorovat, jak 
rostou a vyvíjejí se přímo před očima, jak jsou stále šikovnější. Díky do-
tacím jsme mohli zvelebit a vybavit prostory Mateřského centra Píšť, 
hezky a přehledně uspořádat hračky a didaktické pomůcky a taky 
uspořádat pár zajímavých přednášek. Léto jsme si pak s dětmi zpříjem-
nili Indiánským rozloučením s létem.
Trvale spolupracujeme s MUDr. Hudcem ze Slezské nemocnice v Opavě, 
který nás jezdí školit v kurzech první pomoci. Velmi oblíbené jsou také 
jeho přednášky o onemocnění a úrazech dětí.
Na podzim nás navštívila také výživová poradkyně Ing. Babeta Linhar-
tová se svou přednáškou o výživě dětí do předškolního věku. Na před-
nášce jsme spolupracovali se spolkem Sousedé 55+, který nám poskytl 
krásné prostory. Jeho členové si navíc poslechli nové poznatky, které 
pak mohou využít třeba při výchově vnoučat.
Povedlo se nám také uspořádat dva velmi úspěšné bazary dětského 
oblečení a potřeb v tělocvičně ZŠ Píšť. Každý prodávající odcházel leh-
čí o pár kousků oblečení. Spokojené maminky se zase těšily nad svým 
úlovkem v podobě krásného a levného dětského vybavení.
Spojili jsme se také s Charity Shop Moment, který sbírá použité obleče-
ní, boty, hračky, domácí potřeby a další nepotřebné věci. Vše pak roztří-
dí a prodává ve svých obchodech. Výtěžek jde na charitativní účely, jako 
je Mobilní Hospic Ondrášek, Žebřík a jiné.
Na bazarech jsme společnými silami vybrali celkem 681,5 kg věcí. Dík 
patří všem, kteří přispěli!
Kdo by ještě přispět chtěl, může přinést nepotřebné vybavení v dobrém 
stavu do prostor Mateřského centra Píšť (v budově MŠ). Tam se nachází 
sběrný koš (trvalé sběrné místo). My už zajistíme, aby se věci dostaly 
tam, kde jsou potřeba.
V charitativním duchu se s rokem 2018 také loučíme. Navázali jsme spo-
lupráci s Dobrotetami z Opavska a vybrali pro děti dvě krabice plné 
sladkostí pro malé i velké. Z nich pak měli na Mikuláše velkou radost. 
A samozřejmostí je účast na našem tradičním Mikuláši - napekli jsme 
chutné zákusky a výtěžek zase posloužil dobré věci.
A co nám přinese rok 2019? To je ve hvězdách... Ale už teď pilně do-
mlouváme nové přednášky a vyrábíme další krásné pomůcky pro děti, 
ať se jim s námi líbí. Snad nám ty hvězdy budou přát...

 Barbora Halfarová
Klub maminek s dětmi Píšť z.s.

S aktivními maminkami není nuda

Snímky Michaela Klimková

ADVENTNÍ VÍDEŇ
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KONEC ROKU 2018 SE BLÍŽÍ, K ČEMUŽ PATŘÍ  
I OHLÉDNUTÍ A ZHODNOCENÍ. S ČLENY SPOL-
KU SOUSEDÉ 55+ JSME JEJ PROŽILI NEJEN 
PŘÁTELSKÝM SETKÁVÁNÍM V KLUBOVÝCH 
PROSTORÁCH. NÁŠ ČAS BYL VYPLNĚN  
I SPOUSTOU SPORTOVNÍCH A KULTURNÍCH 
AKTIVIT.

NA ZÁMKU VE VELKÝCH HOŠTICÍCH SE VE DNECH 14. AŽ 16. ZÁŘÍ 2018 KONAL 
JIŽ 23. ROČNÍK TRADIČNÍ VÝSTAVY HROZNŮ SLEZSKA.

Zahájení proběhlo v pátek 14. září v podvečerních hodinách. Tento čas byl vy-
hrazen pro odborníky, zástupce organizací ČZS, pozvané hosty a sponzory. Vý-
stavu zahájil a všechny přítomné přivítal předseda zahrádkářů z Velkých Hoštic  
Ing. Josef Teuer. Přítomni byli také starostové okolních obcí a zástupci organizací 
Českého zahrádkářského svazu.
Akce se s každoroční pravidelností zúčastňují také členové organizace ČZS Píšť. 
Zahrádkáře z Píště zastupovali členové Wilibald Rycman, Max Klimek, Vilibald 
Reschný a Daniel Plaček.
Po slavnostním zahájení výstavy seznámil Ing. Josef Teuer všechny přítomné  
s letošními výsledky zahrádkářů v pěstování révy vinné ve Slezsku. Letošní rok byl 
výjimečný velice brzkým nástupem jara bez ranních mrazíků. Od jara po většinu 
dnů bylo teplo, což vegetaci uspíšilo až o tři týdny. To se v dobrém slova smyslu 
podepsalo na ojedinělosti odrůd révy. Byla vystavena spousta pozdních odrůd, 
které ve Slezsku málokdy dozrávají.
Na výstavě se sešlo kolem 350 vzorků hroznů od 89 pěstitelů. Výrazně však pře-
vládaly vzorky stolních odrůd nad moštovými. Za zahrádkáře z Píště vystavovalo 
deset pěstitelů s celkovým počtem 96 vzorků.
Následovala degustace vín vinařství Josef Dufek ze Svatobořic s odborným vý-
kladem k jednotlivým degustovaným odrůdám a pak očekávané hodnocení 
vystavovaných vzorků révy vinné. Po důkladném zhodnocení odborná komise  
v čele s MVDr. Stanislavem Šmajdlerem, předsedou Územního sdružení ČZS 
Opava, vyhodnotila jako nejlepší naši základní organizaci Píšť. Druhé místo získa-
la základní organizace Velké Hoštice a třetí příčku obsadila základní organizace 
Bobrovníky.
Za kvalitu a počet odrůd se mezi jednotlivci stal nejúspěšnějším pěstitelem révy 
vinné Miroslav Přásličák z Krnova. Druhé místo získal Wilibald Rycman z Píště, 
třetí příčku obsadil Eduard Gabzdyl z Rychvaldu. Komise všem vyhodnoceným 
poděkovala za úspěšnou prezentaci výpěstků a předala zasloužená ocenění.
O doprovodný program se postarala cimbálová muzika Háj a vystoupení seni-
orek v dobových krojích. Významnou součástí této výstavy i předešlých roční-
ků je rovněž vzájemné předávání pěstitelských poznatků a zkušeností. Po další 
dny akce byl pro návštěvníky připraven bohatý kulturní program s občerstvením, 
včetně probíhajících Velkohoštických dožínek.
Zahrádkáři Píšť tímto děkují všem členům i nečlenům organizace za poskytnuté 
vzorky hroznů pro prezentaci na této výstavě.         Daniel Plaček, ZO ČZS Píšť

Rok plný zážitků a pestrých aktivit

Rozšířili jsme si vědomosti o poskytnutí první 
pomoci, jak se zdravě stravovat, seznámili jsme 
se s novými paragrafy týkajícími se silničního 
provozu. Na střelnici jsme vyzkoušeli dobrou 
mušku a při besedě, kterou pořádal  Klub ma-
minek s dětmi Píšť v prostorách našeho klubu, 
jsme se dověděli, co je dobré pro naše nejmenší.

Členové klubu vzorně reprezentovali obec Píšť 
i spolek na sportovních hrách v Bělé, Ostravě  
a  Bílovci, vždy se skvělým umístěním. Na se-
tkání Kluby klubům v Hlučíně nás prezentovaly 
naše členky, paní Palovská a Škrobová. Tímto 
všem soutěžících veřejně vyslovuji poděkování.
Den otevřených dveří a Den dětí proběhl určitě 
ke spokojenosti všech přítomných. Účast byla 
velká a děti si užily nejen soutěží, ale i skákací-
ho hradu. Odměnou jim byl balíček sladkostí.  
Už se těšíme na další ročník!
K naší klubové rutině patří nejen pravidelné 
cvičení v tělocvičně, saunování, masáže, ale  
i kreativní tvoření - z papíru, kreslení žehličkou, 
quilling, velikonoční zvířatka z bavlny, podzimní 
lucerny, vánoční přání a v neposlední řadě i sna-
ha o výrobu mýdla.
V září jsme, jako každý rok, navštívili Prahu. 
Zhlédli jsme krásná představení - muzikál Fan-
tom opery a činohru Mlynářovic opička, zažili 
Svatováclavské slavnosti s historickým průvo-
dem a zpěvy, navštívili Vyšehrad, Betlémskou 
kapli a Pražský hrad.
V říjnu 2018 jsme se zúčastnili Dne seniorů v Ostra-
vě - nejprve exkurze na Landeku a poté jsme pře-
vzali ocenění „Nejaktivnější organizace seniorů“.
Do konce roku nás ještě čekalo pravidelné cvi-
čení jogy s panem Stuchlým a fyzioterapeutic-
ké cvičení s gumami lektorky Bc. Beinhauerové, 
dále účast na mikulášské nadílce na obci i v klu-
bu a divadelní představení pro členy s vánoč-
ním večírkem.
Všechny tyto aktivity můžeme provozovat díky 
dotaci z Moravskoslezského kraje a za finanční 
podpory obce Píšť. Tímto bychom chtěli výše 
uvedeným poděkovat.
Největší odměnou je, když naši členové prohlá-
sí: „Máme tolik aktivit, že nemáme část na stár-
nutí ani nemoci“.
Touto cestou bych chtěla popřát pohodové 
Vánoce a spokojený rok 2019 všem spoluobča-
nům z Píště.          Ingrid Tvrdá

OBHAJOBA NA VÝSTAVĚ HROZNŮ SLEZSKA
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OHLÉDNUTÍ
ZA SPORTOVNÍ SEZONOU

Letošní sportovní sezona je za námi. Jak 
muži, tak i ženy a naše mládež se aktivně zú-
častňovali svých soutěží. Vybojovali jsme ně-
kolik předních umístění, někdy se ale nedaři-

z činnosti SDH Píšť

KONEC ROKU JE OBVYKLE ČASEM BILANCO-
VÁNÍ. I MY SE RÁDI OHLÉDNEME ZA NAŠIMI 
ČETNÝMI AKTIVITAMI A ÚSPĚCHY V UPLYNU-
LÝCH DVANÁCTI MĚSÍCÍCH.

Chovatelská činnost spočívala především  
v zušlechťování a vystavování našich zvířat. Krá-
líky, drůbež a holuby jsme s úspěchy prezento-
vali na místních výstavách v Kobeřicích, Velkých 
Hošticích, Kravařích, Chlebičově, Markvartovi-
cích, Kylešovicích, Studénce a Přerově, na okres-
ní výstavě v Hati a v polském Radlině i Rybniku.
Získali jsme čestné ceny a na okresní výstavě  
v Hati jsme obsadili osmé místo. Nejúspěšnějším 
chovatelem ZO ČSCH Píšť byl v letošním roce 
mladý Vilém Krupa s králíky rasy Kastorex.
Zorganizovali jsme již tradiční mini výstavu 
drobného zvířectva pro ZŠ a MŠ Píšť. Na do-
žínkách ve Vřesině jsme uspořádali malou ex-
pozici. Navštívili jsme také výstavy v Olomouci, 
Bohdalově, Lysé nad Labem a evropskou výstavu  
v Dánském Herningu.
Dánská výstava byla výjimečná - mohli jsme 
shlédnout na 30 tisíc zvířat, nakoupit kvalitní 
chovný materiál pro zušlechtění našich chovů  
a inspirovat se pro další činnost. Již nyní je totiž tře-
ba myslet na následující rok - na podzim 2019 bu-
deme poprvé v Píšti organizovat okresní výstavu.
V létě jsme se pustili do poslední velké části re-
konstrukce Chovatelské chaty. Jak jistě mnozí 

Úspěchy a plány našich chovatelů
zaznamenali, dostala novou „čepici“. Provedli 
jsme nutnou výměnu střešní krytiny, aby bylo za-
bráněno zatečení a případnému poničení vnitř-
ního vybavení. Za pomoc a podporu děkujeme 
všem, členům a občanům Píšťě, kteří se jakkoli 
podíleli na této náročné akci.
V roce 2019 nás čeká již zmíněná okresní výstava, 
údržba, drobné opravy chaty a areálu kolem ní. 
Opět se chceme spolupodílet na akcích pořáda-
ných Obcí Píšť.
Do nového roku přejeme všem našim přízniv-
cům, spolkům a občanům Píště všechno nejlep-
ší, hodně úspěchů, zdraví a pohody. 
Chovu Zdar!                Za ČSCH Píšť Přemysl Krupa

ROK 2018 BYL VE SDRUŽENÍ OBCÍ HLUČÍN-
SKA OPĚT PLNÝ KULTURNÍCH A SPOLEČEN-
SKÝCH AKCÍ, PROJEKTŮ A DALŠÍCH AKTIVIT 
SMĚŘUJÍCÍCH K ROZVOJI A PROPAGACI.

Se začátkem roku je tradičně spjata plesová se-
zona, a proto ani letos nemohl chybět Bál Hlu-
čínska. Jeho organizace se tentokrát ujala obec 
Bolatice. Na zámku v Kravařích přijalo v břez-
nu v rámci Dne učitelů ocenění 35 pedagogů 
z Hlučínska. Druhá červencová neděle patřila 
opět Festivalu kultury a hlučínských řemesel,  
v rámci kterého se na Mírovém náměstí v Hlu-
číně již podesáté představily folklorní a taneční 
soubory a kapely z celého Hlučínska.
Na podzim se již tradičně sešly scholy a chrá-
mové sbory z regionu, aby si pro diváky připra-
vily zážitek v podobě duchovní hudby. Organi-
zace Setkání schol regionu Hlučínska se letos 
ujala obec Chuchelná, Setkání chrámových 
sborů regionu Hlučínska proběhlo ve Štěpán-
kovicích.
V dubnu a říjnu proběhlo ji tradičně „Darování 
krve se starosty Hlučínska“, kterého se zúčast-
nilo několik desítek občanů nejen z Hlučínska.
Rok 2018 byl pro Sdružení obcí Hlučínska opět 
úspěšným v oblasti zisku dotací. Z Moravsko-
slezského kraje obdrželo letos finanční podpo-
ru na realizaci projektů „Manažer regionu Hlu-
čínska II“ (doplatek dotace ve výši 20.000 Kč),  
„Festival kultury a hlučínských řemesel 2018“ 
(dotace ve výši 93.419,25 Kč) a „Manažer re-
gionu Hlučínska III“ (zálohová dotace ve výši 
100.000 Kč).

Plodný rok 2018 ve Sdružení obcí Hlučínska
V prosinci 2018 byl ukončen projekt „Jak na vý-
uku EVVO na Hlučínsku?“, a to vydáním meto-
dických materiálů a pracovních listů o přírodě 
a krajině Hlučínska. Vzdělávací materiály obdr-
žely pro účely výuky přírodovědných předmětů 
všechny základní školy v regionu. Projekt je spo-
lufinancován Státním fondem životního prostře-
dí České republiky. Rozpočet činí 1.053.775 Kč  
(z toho dotace 843.020 Kč).

V roce 2018 také pokračovala realizace česko-
-polských projektů. Ve spolupráci s polskými 
gminami Kietrz, Krzyżanowice a Pietrowice 
Wielkie byl zahájen projekt „Jak na invazivní 
druhy rostlin na Hlučínsku a v polských gmi-
nách“. V rámci projektu postupně dochází  
k mapování výskytu těchto rostlin v celém pří-
hraničním regionu, které pak bude podkladem 
pro jejich likvidaci. Dále proběhly ukázky likvida-
ce těchto rostlin nebo exkurze za příklady dobré 
praxe do Morávky v Beskydech. Sdružení může 
na projekt získat dotaci až ve výši 18.520,72 eur.
K dalším česko-polským projektům patří „Hle-
dání ztraceného času“, v rámci kterého pro-

Děti se za doprovodu pohádkových pís-
niček z rozhlasu sešly v pátek 9. listopadu 
před obecním úřadem, kde už na ně če-
kaly lesní víly a víla Bludimíra. Ta je přiví-
tala a provedla „lampionovým průvodem“  
až na střelnici.
Zde obdržely malé dárečky - podzimní  
linecké a svítící brýle.
Víla děti přivítala podzimní pohádkou  
a poté volala jednotlivá zvířátka, která  
se představila hádankou. Následně si spo-
lečně zarecitovali či zazpívali básničku 
nebo písničku o každém zvířátku. 
Nakonec děti přivolaly Pána lesa, se kterým 
uzamkly les. Rovněž se seznámily se stopa-
mi zvířat a potravou, kterou mohou zvířát-
kům v zimě donést.
Chtěli bychom poděkovat paním učitel-
kám a rodičům za pomoc s organizací akce.  
Už nyní se těšíme na další spolupráci.
  Renáta Janouchová, SRPMŠ

LES UZAMČEN

bíhal sběr historických fotografií, fotografické 
workshopy a výstavy fotografií. Projekt končí 
v prosinci 2018 a schválená výše dotace činí 
13.815,77 eur.
V listopadu 2018 byl zahájen projekt „Hlučínsko 
a polské gminy se představují“, v rámci které-
ho vzniknou nové propagační materiály o Hlu-
čínsku a proběhne letní soutěž pro návštěvníky 
regionu. Sdružení obcí Hlučínska byla na tento 
projekt schválena dotace ve výši 28.471,60 eur.
Česko-polské projekty jsou spolufinancová-
ny z Fondu mikroprojektů Euroregionu Silesia  
v rámci programu INTERREG V-A Česká repub-
lika - Polsko.
Z operačního programu Zaměstnanost se po-
dařilo získat dotaci na projekt s názvem „Rozvoj 
obcí a MA21 v SOH“, prostřednictvím kterého 
jsou zpracovávány strategické plány vybraných 
obcí, zavádění MA21 v obcích nebo vzdělávací 
aktivity. Projekt bude pokračovat až do ledna 
2020. Schválená dotace činí 2.243.306,25 Kč.
Více informací o regionu Hlučínska, aktivitách 
Sdružení obcí Hlučínska i jednotlivých obcí  
a měst, spolků a občanů naleznete  
na www.hlucinsko.com nebo na internetové  
televizi www.hlucinsko.tv.
Sdružení obcí Hlučínska přeje všem úspěšný 
vstup do roku 2019 a děkuje všem starostům 
a starostkám z Hlučínska a spolupracujících 
polských gmin, vedoucím souborů, občanům, 
spolkům, organizacím, podnikatelské veřejnos-
ti a všem, kteří se nějakým způsobem podílejí  
a spolupracují na rozvoji a propagaci regionu.

 Lenka Osmančíková

lo a soutěž jsme nedokončili, což k hasičskému 
sportu patří.
Starší žáci závodí pravidelně, momentálně jim 
patří dvanáctá příčka v kategorii. Družstvo tvo-
ří převážně aktivní děvčata, která bojují jako 
správný hasič tělem i duší. Za vzornou repre-
zentaci naší složky i obce zaslouží poděkování. 
Věříme, že jim nadšení i elán vydrží i v následu-
jícím roce.

Foto Magda Smolková

PF 2019

Šťastný nový rok přejí hasiči z Píště

NEBEZPEČNÉ KOMÍNY
BEZ REVIZE

Naše jednotka také nezahálela. Do začát-
ku prosince jsme vyjeli ke dvanácti událos-
tem různého typu. Chtěli bychom apelovat  
na naše spoluobčany, kteří topí kotli na tuhá 
paliva, aby před zimou nezapomínali na pra-
videlné revize komínů. Statistiky hovoří jasně 
- bez kontroly může dojít k jejich zahoření  
a vznikají zbytečné škody na majetku, v hor-
ším případě i zdraví.

TRADIČNÍ
MIKULÁŠSKÁ ZABIJAČKA

Na Mikuláše jsme pořádali tradiční hasič-
skou zabijačku. Ve zbrojnici jsme připravili 
klasické speciality pro vepřové hody, nechy-
bělo přátelské posezení s našimi spoluobča-
ny a příznivci. Stylově jsme se tak rozloučili  
s končícím rokem. Už dnes, ve vánočním 
čase, se ale těšíme na všechny plánované 
akce v roce 2019.
Touto cestou bych chtěl ještě jednou po-
děkovat všem našim členům i příznivcům, 
kteří nám letos pomáhali a fandili. Těšíme se  
na další spolupráci!

 Josef Habura, velitel jednotky
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spolky a sdružení sport, ceník inzerce

CENÍK INZERCE VE ZPRAVODAJI OBCE PÍŠŤ

1/1 strany 1.000 Kč
1/2 strany 600 Kč
1/4 strany 300 Kč
Práce grafika 200 Kč/hod.

SLEVY ZA OPAKOVÁNÍ
2 opakování 6 %
3 - 5 opakování 12 %
6 - 10 opakování 17 %

Tento ceník byl vytvořen na základě Cenové-
ho výměru Obce Píšť číslo 18/2013 s platností 
od 1. 3. 2013, kterým se stanoví ceny za inzerci 
v místním zpravodaji pro rok 2019. Zpravodaj 
je koncipován ve formátu A4 (barevně). 
Není rozlišován rozdíl ceny za černobílou nebo 
barevnou inzerci. Práce grafika bude započí-
tána po dohodě s inzerujícím v případě, že po-
žadovaná inzerce nebude mít výslednou gra-
fickou formu vhodnou pro zveřejnění inzerátu  
ve zpravodaji.

Ceny inzerce 
jsou uvedeny bez DPH.
Podklady pro inzerci: 

hotové inzeráty ve formátu PDF 
v tiskové kvalitě (300 dpi, CMYK).

185 x 261 mm

1/1

185 x 129 mm

1/2

91 x 129 mm

1/4

UPLYNULÝ ROK 2018 SE DO HISTORIE NAŠE-
HO SPORTOVNÍHO SPOLKU ZAPSAL ZLATÝM 
PÍSMEM. DOSÁHLI JSME VÝSLEDKŮ A ÚSPĚ-
CHŮ, KTERÉ BUDE NESMÍRNĚ TĚŽKÉ ZOPA-
KOVAT. VĚTŠÍ MOTIVACI ANI MÍT NEMŮŽEME!

V regionálních, celostátních i mezinárodních 
závodech na horských kolech, v triatlonu, duat-
lonu a terénním běhu jsme letos vybojovali 69 
medailí - 28 zlatých, 24 stříbrných a 17 bronzo-
vých.
Které výsledky řadíme na absolutní vrchol? Ur-
čitě dva tituly z ME horských kol na 24 hodin, 
které na Slovensku v extrémních podmínkách 
vybojovali Dáša Křefká a Tomáš Kašný.
Neméně významné je pro nás vítězství tříčlen-
ného týmu ve složení Tom Kašný, Kelly Žilavý  
a Standa Hafera na královské trati 90 km Silesia 
bike marathonu v Opavě. Jména našich borců 
už na podstavci nádherného putovního poháru 
dělají společnost vítězům předchozích 17 roční-
ků, mezi nimiž nechybějí hvězdy českého MTB 
včetně profesionálů.
I když naše úspěchy překračují hranice regionu, 
stále zůstáváme především týmem nadšenců 
z Prajzské. Nejhezčí závody s nejlepší diváckou 
kulisou se jezdí tady! Bolatická třicítka, Bělský 
okruh, Šilheřovický šlaušek, Májový bobr Hlu-
čín… atmosféra na trati a v týmovém depu kaž-
doročně přiláká na start i ty naše členy, pro kte-
ré je cyklistika především zábava a relax.
I proto pro nás zůstává prioritou a srdeční zá-
ležitostí POMP - seriál osmi závodů Prajzsko-
-opavského MTB poháru. Letošní ročník jsme 
ovládli, ke čtyřem individuálním pohárům  
ve věkových kategoriích jsme přidali cenné ví-
tězství absolutně (Tom Kašný) i v soutěži týmů.
Alespoň za stručnou zmínku jistě stojí i celkové 
vítězství Míši Tokarčíkové (absolutně mezi že-
nami) a Manyho Křefkého v seriálu čtyř závodů 
Moravskoslezského poháru v triatlonu 2018.
Jen poctivý trénink, týmová soudržnost a dob-
rá parta ovšem k takovým výsledkům nestačí. 
Velké poděkování za podporu proto patří Obci 
Píšť a našim dalším partnerům - společnostem 
ACA Autocentrála, Clearmont sklo a technika, 
Bikekram David Král, Fichna - Hudeczek, Mobal 
a Galdia nerez.
Děkujeme, že dál jedete s námi! 

 Tomáš Svoboda
NAPOHODU! bike team Píšť, z.s.

NAPOHODU! bike team Píšť: sezona snů

Snímky Tomáš Svoboda a Silesia

fotbalový podzim

Družstvo mladých šachistů ZŠ Píšť ve složení 
Pavel Jeziorski, Ondřej Křefký, Matyáš Plaček  
a Tomáš Strachota vyhrálo 6. listopadu bez jedi-
né porážky okresní přebor starších žáků v Opa-
vě a zajistilo si tak postup do krajského kola.
Pořadí medailistů: 1. ZŠ Píšť, 2. ZŠ Bolatice,  
3. ZŠ Hradec nad Moravicí.

V Opavě se 1. prosince uskutečnil okresní přebor 
žáků. V  kategorii do 18 let vybojoval druhé místo 
náš Ondřej Křefký, bronz získal jeho bratr Jakub. 
Vítězem se stal Tomáš Kučera.    Tomáš Svoboda

Školní turnaj proběhl 23. listopadu v Píšti  
za účasti hostů z Polska. 
Hrálo se na sedm kol a mezi nejlepší patřili 
podle očekávání pravidelní reprezentanti naší 
obce.
Vítězové školního turnaje - starší žáci: 1. Pavel 
Jeziorski, 2. Ondřej Křefký, 3. Mateusz Starostka 
(PL). 
Mladší žáci: 1. Tomáš Strachota, 2. Adam Zygar 
(PL), 3. Matyáš Plaček. 
Celkově po 7 kolech: 1. Tomáš Strachota,  
2. Pavel Jeziorski, 3. Ondřej Křefký.

Suverénní družstvo Dvě medaile žáků
z okresního přeboru

Školní turnaj v Píšti
ovládli favorité

šachy

MUŽI PŘEBOR OKRES
Podzimní výsledky: Štítina - Píšť 1:1, Píšť - Slu-
žovice 4:2, Hlavnice - Píšť 6:0, Píšť - Litultovice 
1:5, Kobeřice B - Píšť 0:2, Píšť - Stěbořice 2:6, Píšť 
- Jakartovice 0:2, Vávrovice - Píšť 6:0, Píšť - Bře-
zová 1:1, Slavia Opava - Píšť 2:0, Píšť - Vřesina 6:5, 
Dobroslavice - Píšť 4:0, Píšť - Těškovice 2:2.

1. Slavia Opava 10 2 1 35:10 32
2. Hlavnice 9 1 3 37:19 28
3. Litultovice 8 3 2 36:13 27
4. Stěbořice 7 3 3 40:18 24
5. Vřesina 6 3 4 36:23 21
6. Jakartovice 6 3 4 28:23 21
7. Dobroslavice 6 2 5 30:35 20
8. Vávrovice 6 1 6 27:24 19
9. Březová 3 5 5 16:27 14
10. Píšť 3 3 7 19:42 12
11. Služovice 3 2 8 17:42 11
12. Těškovice 2 4 7 22:31 10

13. Štítina 2 3 8 25:34 9
14. Kobeřice B 2 1 10 10:37 7

DOROST PŘEBOR OKRES
Podzimní výsledky: Píšť - Litultovice 1:5, Píšť - 
Kylešovice 2:4, Píšť - Bohuslavice 2:3, Píšť - Váv- 
rovice 3:8, Slavkov - Píšť 2:0, Píšť - Malé Hoštice 
2:4, Raduň A - Píšť 5:2, Píšť - Bolatice 2:2, Vítkov 
- Píšť 4:0.

1. Raduň A 8 0 1 36:13 24
2. Vítkov 7 0 2 24:11 21
3. Slavkov 6 1 2 35:11 19
4. Vávrovice 6 0 3 38:17 18
5. Litultovice 5 0 4 30:18 15
6. Bolatice 4 2 3 14:15 14
7. Kylešovice 3 0 6 14:24 9
8. Malé Hoštice 2 2 5 17:36 8
9. Bohuslavice 1 0 8 11:51 3
10. Píšť 0 1 8 14:37 1

STARŠÍ ŽÁCI 1+7 OKRES
Podzimní výsledky: Píšť - Strahovice 2:9, Píšť - 
Šilheřovice 5:4, Oldřišov - Píšť 18:0, Pustá Polom 
- Píšť 12:3, Píšť - Dobroslavice 2:9, Píšť - Bohusla-
vice 0:7, Malé Hoštice - Píšť 25:0.

1. Pustá Polom 6 1 0 48:11 19
2. Malé Hoštice 5 1 1 55:8 16
3. Oldřišov 4 0 3 42:17 12
4. Strahovice 4 0 3 27:20 12
5. Dobroslavice 3 0 4 19:28 9
6. Bohuslavice 2 1 4 12:27 7
7. Šilheřovice 1 1 5 13:33 4
8. Píšť 1 0 6 12:84 3

MINI ŽÁCI 1+5 OKRES
Podzimní výsledky: Darkovičky - Píšť 2:2, Píšť 
- Kravaře 3:15, Háj ve Slezsku - Píšť 3:8, Píšť - 
Baník Ostrava 3:12, Píšť - Šilheřovice 5:3, Dolní 
Benešov A - Píšť 10:1, Píšť - Dolní Benešov B 4:8, 
Darkovice - Píšť 5:4, Píšť - Hať 3:6.
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společenská kronika

UZAVŘENÁ 
MANŽELSTVÍ

MANŽELSKÁ VÝROČÍ

V obci Píšť bylo v roce 2018 uzavřeno šestnáct manželství. 
Před Farním úřadem církve římskokatolické Píšť bylo požeh-
náno osmi manželským párům, v obřadní místnosti zdejšího 
obecního úřadu bylo uzavřeno šest sňatků, dvě svatby pro-
běhly v obci na jiném místě.
Všem novomanželům přejeme na společné cestě životem 
hodně zdraví, štěstí, lásky, vzájemné úcty a tolerance.

          Kristina Bialasová

společenská kronikaspolečenská kronika

společenská kronika

ŽIVOTNÍ JUBILEA
Ve druhé polovině tohoto roku oslavili  
a koncem roku oslaví svá významná  
životní jubilea tito oslavenci:

ČERVENEC
Alžběta Bočková 80 let
Kristina Kubná 80 let
Helena Sládková 80 let
Hildegarda Bizoňová 86 let
Jan Zlotý 88 let
Anna Janošová 89 let

SRPEN
Anastazie Klíšťová 85 let
Erich Ender 86 let
Osvald Tyleček 87 let
Alois Režný 88 let
Anna Nosiadková 90 let
Elfrída Režná 90 let
Marie Neminářová 92 let

ZÁŘÍ
Anna Bočková 80 let
Josef Riemel 85 let
František Zlotý 85 let
Walfried Solich 86 let
Erna Kaminská 86 let
Gertruda Badejová 88 let
Ludmila Vybíralová 88 let
Adelaide Gatíková 89 let
Žofie Fojtíková 92 let
Hedvika Lasáková 104 let

ŘÍJEN
Žofie Zlotá 85 let
Hedvika Paskudová 87 let
Hedvika Zierlová 87 let
Hildegarda Klíšťová 89 let
Anna Stachová 91 let
Gotharda Birtková 97 let

LISTOPAD
Eva Tvrdá 80 let
Adolf Stuchlý 80 let
Herbert Tvrdý 80 let
Kateřina Štefková 86 let
Kateřina Klíšťová 87 let
Elfrida Prengelová 93 let

PROSINEC
Gertruda Cigánová 80 let
Josef Fojtík 80 let
Matylda Zlotá 87 let

  KATEŘINA KLÍŠŤOVÁ, 87 LET 

  ADOLF STUCHLÝ, 80 LET 

  JOSEF RIEMEL, 85 LET 

  EVA A HERBERT TVRDÍ, 80 LET 

Společný slib věrnosti a první manželské políbení si v září připo-
mněli manželé Krista a Vilibald Schebestíkovi a manželé Anna  
a Hubert Krajíčkovi. Oba páry oslavily 50 let společného života 
- zlatou svatbu.

Diamantovou svatbu po 60 letech společného života oslavily  
v říjnu manželské páry Hildegarda a Herbert Buchtovi, Elfrída  
a Josef Piechovi, Anežka a Osvald Tylečkovi, Anežka a Vilibald 
Hluchníkovi, Erna a František Zlotí.

Obec Píšť přeje touto cestou všem jubilantům pevné zdraví, 
osobní a rodinnou pohodu, hojnost Božího požehnání a šťastně 
prožité dny v kruhu svých blízkých.                                Kristina Bialasová

 
Opustili nás 

navždy

V posledních týdnech loňského roku 
nás opustili tito spoluobčané:
Hedvika Palkovičová Pavel Lasák
Antonín Voštiňák René Habura

Anna a Hubert Krajíčkovi
50 let společného života

Anežka a Vilibald Hluchníkovi
60 let společného života

Anežka a Osvald Tylečkovi
60 let společného života

Elfrída a Josef Piechovi
60 let společného života

Letos jsme se navždy rozloučili s těmito 
blízkými a spoluobčany:
Hildegarda Zlotá Václav Jägermann
 Felicitas Bočková Josefa Lamžíková
Věroslava Krausová Eliška Pitronová
Karel Fabík Pavel Kovár
Alena Hlavinová Jiří Kocur
Emília Suchánková Jindřich Lasák
Gertruda Lampartová Anna Mecová
Erika Kufková Alžběta Neminářová
Gerhard Gajda Alois Neminář
Hedvika Lasáková Iveta Mecová 
Wilibald Jaroš Winfred Lehms
(ke dni 13. 12. 2018)           Kristina Bialasová
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Vážení spoluobčané,

kalendářní rok se opět nachýlil ke konci, proto prosím přijměte 

přání klidného prožití vánočních svátků v kruhu Vašich nejbližších.

V novém roce 2019 Vám přejeme především hodně štěstí, zdraví, 

úspěchů, dobrých mezilidských vztahů, lásky a Božího požehnání.

S poděkováním za vše dobré, co jsme letos vzájemně prožili, 

se těšíme na další spolupráci s Vámi.
 Za vedení obce Píšť
 Daniel Fichna a Stanislav Bartusek


